
ماجراى افزايش 500 تا 700 
هزار تومانى حقوق فرهنگيان 

در سال 96
فارس:مديركل امــور ادارى وزارت آموزش و پرورش، 
ماجراى افزايش 500 تا 700 هزار تومان حقوق معلمان 
در سال 1396 را تشــريح كرد. سيدحسن حسينى در 
خصوص صحت افزايش 500 تا 700 هــزار تومان به 
حقوق فرهنگيان در ســال جارى اظهار داشت: دولت 
در سال گذشته مصوبه اى را ارائه كرد كه بر اساس آن 
50 درصد امتيازات فصل دهم قانون مديريت خدمات 
كشورى قابل افزايش است اما براى اجرا شرط در نظر 
گرفته بود. حسينى افزود: گفته شده بود هر دستگاهى 
بخواهد اين 50 درصد را اجرايى كند بايد ابتدا پيشنهاد 
آن را به شــوراى حقوق و دستمزد و شــوراى توسعه 
براى تصويب اين درصد ارائه كنــد. وى افزود: فعلاً از 
اجراى چنين مصوبه اى خبرى نيست. سازمان ادارى 
و استخدامى پس از اين موضوعات، بخشنامه اى ارسال 
كرد كه هيچ دســتگاهى اين مصوبه را اجرا نكند، مگر 
اينكه فرآيند تصويب در شــوراى حقوق و دستمزد و 

پيش بينى بار مالى آن انجام شده باشد.

بدهى 600 ميليارد تومانى دولت به 
صندوق بيمه اجتماعى روستاييان 

فارس:مديرعامل صندوق بيمه اجتماعى كشاورزان، 
روســتاييان و عشــاير، با تأكيد بر اينكه اين صندوق 
600 ميليارد تومان از دولت طلبكار است، گفت: طلب 
صندوق از دولت هر ساله بيشــتر مى شود. محمدرضا 
رســتمى گفت: صندوق بيمه اجتماعى به ســه قشر 
كشاورز، روســتايى و عشــاير خدمات ارائه مى كند. 
اقشارى كه بر اساس آخرين سرشمارى ها 22 ميليون 
نفر جمعيت دارند كه بر اساس برآوردها 6 ميليون خانوار 
هستند. وى با اشاره به تصويب طرح بازنشستگى پيش 
از موعد در مجلس، آن را يكى از درخواست هاى اصلى 
روســتاييان عنوان كرد و گفت: اين موضوع به وزارت 
تعاون، كار و رفاه اجتماعى ابــلاغ و از آنجا به صندوق 
بيمه اجتماعى ارجاع داده شــد؛ جلسات اجرايى اين 
اتفاق در مجموعه صندوق برگزار شده و اكنون منتظر 
دستور هيئت امنا هستيم؛ چرا كه اين طرح در كل براى 
صندوق هزينه اى 4 هزار ميلياردى دارد و در سال جارى 

160 ميليارد تومان هزينه خواهد داشت.

چرا غربالگرى ايدز منع قانونى 
دارد؟

ايسنا: رئيس اداره كنترل ايدز وزارت بهداشت 
علت قــرار نگرفتــن آزمايــش ايــدز در ميان 
آزمايش هاى اجبارى پيش از ازدواج را تشريح كرد 
و آن را مغاير با قوانين دانست. دكتر پروين افسر 
كازرونى درباره چرايى نادرست بودن غربالگرى 
ايدز پيش از ازدواج، گفت: آزمايش اچ آى وى هيچ 
وقت نمى تواند با عنوان غربالگرى انجام شود؛ چرا 
كه اجبارى بودن آن از نظــر قوانين اجتماعى و 
حقوق بشر منع قانونى دارد. حتى كارفرمايان نيز 
نمى توانند فردى را كه قرار است استخدام شود، 
از نظر ابتلا به اين بيمارى غربال كنند. غربالگرى 
اچ آى وى (HIV) فقــط در خون هاى اهدايى 
انجام مى شــود. وى افزود: تحقيقات بين المللى 
نشــان داده اجبارى كردن اين آزمايش كمكى 
به پيشــگيرى نمى كند؛ چراكه فرد پس از انجام 
آزمايش نياز به مراقبت هــاى تكميلى، درمان و 
مصرف روزانه دارو دارد و اگر اجبار در اين موضوع 
وجود داشته باشد، تنها ذهنيتى منفى و مقاومت 

براى پيگيرى ها ايجاد مى شود.

نحوه جايگزينى 70 هزار بازنشسته 
اخير در آموزش و پرورش 

ايسنا: معاون آموزش متوسطه وزارت آموزش 
و پرورش از بازنشستگى 70 هزار نيروى انسانى 
آموزش و پرورش در دو ســال جارى خبر داد و 
راهكارهاى موجود بــراى جايگزينى اين نيروها 
را تشريح كرد. على زرافشــان گفت :70 درصد 
اين نيروها مرد هســتند، در حالــى كه معمولاً 
تركيب نيروى انســانى در آمــوزش و پرورش 
بيشتر با زنان است و نياز داريم براى جايگزينى 
اين جمعيت، از رديف هاى اســتخدامى استفاده 
كنيم. وى گفت: براين اساس دولت مكلف شده 
برابر تعــداد رديف هايى كه آمــوزش و پرورش 
براى استخدام درخواست مى كند، اجازه جذب 
دانشجو از دانشگاه فرهنگيان و همچنين صدور 
مجوز رديف هاى استخدامى از طريق دوره هاى 
يك ساله حرفه آموزى براساس ماده 28 اساسنامه 
دانشگاه فرهنگيان را بدهد، بنابراين اگر اين دو 
مورد اتفاق بيفتد، مشكلى در اين دو حوزه نداريم.

مهندس عادل عليه قهرمان !
دلخورى شديد پرسپوليسى ها  از 

آيتم جنجالى نود

ورزش/ آيتــم جنجالى برنامــه تلويزيونى 
90 كه دوشنبه شــب روى آنتن شبكه سه 
ســيما رفت جنجال جديدى در شبكه هاى 

اجتماعى به راه انداخت، تا حدى ...

خط قرمز/   امروز براى چندمين بار تلفنم 
زنگ خورد.هر بار شــماره جلال بود. از اين 
همه سماجت جلال به تنگ آمده بودم .اين 

همه سماجت شگفتى داشت ...
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پايان دو سال نامزدى

 با قتل پدر زن

تأملى در يك خبر خوب
ارتقاى 4 پله اى جايگاه جهانى 

گردشگرى ايران
چند روز گذشته معاون گردشــگرى سازمان ميراث فرهنگى 
خبر از ارتقاى چهار پله اى جايگاه جهانى گردشگرى ايران داد. 
خبر اميدوار كننده اى كه مى تواند بهانه اى باشــد براى تأمل 

بيشتر در وضعيت گردشگرى كشورمان. 
امروز بر هيچ كس پوشــيده نيســت كه گردشگرى مى تواند 
يكى از پولســازترين صنعت ها باشــد. اين ادعا را البته آمار و 
ارقام جهانى هم تأييد مى كنند؛ چرا كه بر اساس آمارها پس از 
صنعت نفت و صنعت خودرو سازى، گردشگرى سومين صنعت 

پول ساز جهان است. 
 البته، وقتى بــه آمارها مراجعه مى كنيــم، مى توانيم جايگاه 
جهانى كشــورها را هم در اين حوزه ببينيم و باز هم بر اساس 
آمارهاى مؤسســات معتبر جهانى در اين حوزه، بسنجيم كه 

ايران ما در اين ميان چه جايگاهى دارد. 
بگذاريد قبل از پاســخ به اين بخش نقل قولى را از ماهاتير 
محمد، نخست وزير اســبق مالزى ذكر كنم كه برگرفته از 
يكى از سفرهايش به ايران است. او گفته بود: «اگر مديريت 
جاذبه هاى توريستى استان اصفهان در اختيار مالزى قرار 
 گيرد،سالانه برابر با ارز آورى نفت براى ايران سودآور خواهد 
بود». ايــن صحبت ها اظهارنظر يك فرد عادى نيســت كه 
غير كارشناسانه ابراز شده باشــد او پايه گذار اقتصاد نوين 
مالزى است و سهم مالزى از سومين صنعت پولساز جهان 

هم مشخص است. 
حالا برگرديم به موضوع ســنجش ايــران در اين صنعت 
جهانى و بســيار مهم. بر اساس گزارش ســازمان جهانى 
گردشگرى، ايران در رديف 10 كشــور برتر دنيا در زمينه 
گردشــگرى قرار دارد، اما ســهم كشــور ما از اين صنعت 
ســودآور چه به لحاظ تعداد و چه به لحــاظ گردش مالى 
ناچيز اســت. اصلاً وقتى اين اماها درباره آمارهاى كشور ما 
به ميان مى آيد همه چيز خراب مى شود و اى كاش اين اماها 
نبودند و يا لااقل اى كاش كارى مى كرديم براى برداشــتن 
اين اماها در حوزه هاى مختلف، اما چه بايد كرد؟ چرا ايران 
با اين همه داشــته هاى تاريخى در شرق و غرب و شمال و 
جنوبــش نمى تواند يك مقصد گردشــگرى مهم در جهان 
باشــد و ما دلمان را خوش كرده ايم به اين كه هر از گاهى 

چند توريست به سرشان بزند و به ايران بيايند. 
به عنوان يــك ايرانى بارها بــه اين نكته فكــر كرده ايم چرا 
كشورهايى كه از نظر ما برخى از آن ها تاريخى چند صد ساله 
و نه چند هزار ساله دارند توانســته اند مقصد اول گردشگران 
جهان باشند و ما با اين همه بناهاى تاريخى ريز و درشت در هر 
استان و هر شهر و حتى ده كوره هايمان نتوانسته ايم از اين تنور 

داغ براى خودمان نانى برداريم و با آسايش و آرامش بخوريم؟
مشكل كجاست كه كشور ما ترجيح توريست ها نيست و براى 
برطرف كردن اين معضل چه كرده ايم كه هنوز بعد از اين همه 

سال نتوانسته ايم سهمى در اين ماجرا داشته باشيم؟
پاسخ اين پرسش ساده اما اساسى با آن هايى كه در همه اين 
سال ها تريبون دار و داراى مســئوليت بوده اند، هر چند تنها 
پاسخ كافى نيست و شنيدن حرف هاى مختلف لااقل در اين 

سال ها دوا كننده هيچ دردى نبوده اند.

يادداشت  
عباسعلى سپاهى يونسى 

خبر

3000737274
سامـانـه پيـامكـى
 صـفـحه اجـتماعى

انتقادها، پيشنهادها و ايده هاى خود را از 
طريق  اين پيامك 

به گروه اجتماعى ارسال فرماييد.
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واكنش وزير ارتباطات
 به انسداد سرويس پيام صوتى تلگرام

 مهر:وزير ارتباطات در مورد مسدود شدن سرويس پيام صوتى شبكه 
اجتماعى تلگرام توضيح داد. محمود واعظى افزود: اين ســرويس با 
هماهنگى وزارت ارتباطات برقرار شده بود و كاربران مى توانستند از 
طريق آن با يكديگر مكالمه كنند. اين در حالى است كه روز گذشته و با 
حكم قضايى كه به اپراتورهاى موبايل و اينترنت ارائه شد، اين سرويس 

مسدود شده است.
وى توضيح داد: از آنجايى كه من در مســافرت بودم از چند و چون 
دلايل اين حكم خبر نــدارم اما با توجه به اينكه اين حكم از ســوى 
دادســتانى بوده، بايد از قوه قضائيه در مورد آن سؤال كنيم. واعظى 
در خصوص موضوعى كه در مورد شكايت تلگرام از اپراتورهاى تلفن 
همراه مطرح شده بود، گفت:ما به هيچ عنوان اجازه شكايت نمى دهيم 
و از اپراتورهاى داخلى درمقابل اين شبكه پيام رسان خارجى حمايت 
مى كنيم. وزير ارتباطات همچنين گفت: شمار مشتركان اينترنت به 
43 ميليون نفر رسيد و تا دو هفته آينده، ظرفيت پهن باند كشور به 10 

هزار گيگابيت خواهد رسيد.

عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس:
افزايش1000 درصدى 

دستمزد پزشكان
خانه ملت: عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس، گفت: 
افزايش 700 درصدى، 800 درصدى و 1000 درصدى در دستمزد 
پزشكان ديده مى شود. عبدالرضا مصرى با اشاره به اينكه درحال حاضر 
براساس سبد معيشت دستمزد كارگران تعيين نمى شود، افزود: دولت 
براساس حداقل تورم دستمزد را تعيين مى كند، اين درحالى است كه 
با توان رقابتى بالا و افزايش درآمد توليد كننده مى توان از سبد معيشت 
و هزينه براى افزايش دستمزد كارگران استفاده كرد. عضو كميسيون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس تصريح كرد: در شرايطى كه طبق نظر 
مسئولان دولتى تورم تك رقمى است، دولت بايد دستمزد اقشار ديگر را 
نيز همانند كارگران افزايش دهد، اما در اين شرايط مشاهده مى شود در 
حالى كه بسيارى از تعرفه هاى پزشكى افزايش هفت تا هشت درصدى 
داشــته به طورى كه افزايش 700 درصدى، 800 درصدى و 1000 
درصدى در دستمزد پزشكان ديده مى شود، اما براى كارگران تنها نيم 

درصد افزايش دستمزد در نظر گرفته مى شود.

عضو كميسيون آموزش مجلس:
فعاليت مدارس هيئت امنايى خلاف 

قانون است
خانه ملت:عضو كميســيون آموزش مجلس با اشاره به اينكه تنوع 
مدارس از نظر مالى و آموزشى فساد ايجاد مى كند، بر لزوم كاهش آن 
تأكيد كرد. جبار كوچكى نژاد با انتقاد از تنوع بيست و دو گانه مدارس 
در نظام آموزش و پرورش، گفت: سياست وزير آموزش و پرورش براى 
كاهش تنوع مدارس قابل دفاع است، چرا كه اين تنوع از نظر مالى و 
آموزشى فساد ايجاد مى كند و به طبقاتى شدن جامعه منجر مى شود، 
درحالى كه مدارس بايد تنها به دولتى و غيردولتى تقســيم شــوند 
بنابراين ايجاد مدارسى در اين بين، بى معناست و به مثابه شركت هاى 
اقتصادى مى مانند كه نه دولتى هستند و نه خصوصى و البته تجربه 
ثابت كرده فســاد دقيقاً از اين دست شــركت ها بيرون مى زند. وى 
مدارس فعاليــت هيئت امنايى را نيز خلاف قانون دانســت و از وزير 
آموزش و پرورش خواست براى جمع كردن اين مدارس برنامه ريزى 
كرده و اين مهم را بــا كاهش تعداد مديركل هــا و تجميع مديريت 

مدارس آغاز كند. 

واكنش انجمن طب سنتى به اظهارات 
ناآگاهانه منع واكسيناسيون اطفال

مهر: انجمن علمى طب سنتى ايران به مطالب منتشر شده پيرامون 
دعوت برخى افراد و گروه ها به منع واكسيناسيون و انجام حجامت نقره 

براى اطفال واكنش نشان داد.
اين انجمن در اطلاعيــه اى اعلام كرد: واكسيناســيون به هيچ وجه 
با اصول طب ســنتى ايران منافاتى نداشــته و توصيه برخى افراد يا 
گروه هاى ناآگاه به انجام ندادن واكسيناســيون نسبتى با آموزه هاى 
طب سنتى ايران ندارد.  همچنين در مورد مسئله حجامت همان طور 
كه بارها در مصاحبه با اعضاى انجمن علمى طب سنتى تأكيد شده 
است، در طب ســنتى ايران حجامت بايد با تشخيص پزشك و طبق 
ضرورت هاى تعريف شده انجام شــود و «حجامت براى همه» مورد 
تأييد متخصصان طب سنتى نيست. همچنين براى حجامت اطفال 
زير دو سال منع كلى وجود دارد و موارد استثنا و ضرورت هاى خاص 
بايد صرفاً تحت نظر پزشك آگاه انجام پذيرد. بديهى است آنچه اخيراً 
تحت عنوان حجامت نقره در طفل چهار ماهه در شبكه هاى مجازى 

دست به دست مى چرخد، به هيچ عنوان مورد تأييد نيست.

جامعه- مريم آزاد:روز گذشته نمايندگان مردم در مجلس 
شوراى اســلامى يك فوريت طرح تشــكيل وزارت ميراث 
فرهنگى،گردشگرى و صنايع دستى را به تصويب رساندند.

طرحى كه تصويب نهايى آن با پرسش هاى متعددى مواجه 
خواهد بود.

* موافقان چه مى گويند؟
طيبه سياووشى عنايتى،نماينده مردم تهران و از موافقان اين 
طرح به گزارشگر ما مى گويد: تبديل اين سازمان به وزارتخانه 
اهميت توجه به حوزه هاى،ميراث ملى و صنايع دستى را نشان 
مى دهد.البته توجه به «صنايع دستى» نشان دهنده اولويت هاى 
ما براى حفظ روستاييان در سكونتگاه هاى آن هاست تا از اين 
طريق مانع مهاجرت به شهرها و گسترش حاشيه نشينى شويم.

در حال حاضر زمان توجه به صنايع بزرگ سپرى شده و بايد 
به صنايع خُرد مثل صنايع روستايى و گردشگرى توجه كرد.

وى ادامه مى دهد:وزارتخانه ياد شده با توجه به ميزان بودجه 

و اختياراتى كه كسب مى كند بايد پاسخگوى مجلس باشد 
كه اين موظف كردن براى جوابگويى و افزايش دايره نظارت 

از مسايل قابل توجه در تصويب اين طرح است. 
ايــن نماينــده خانه ملــت مى افزايــد: از سياســت هاى 
تصميم ســازان كشــور كوچــك و چابك ســازى دولت 
است،همچنين زيرســاخت هاى حوزه گردشگرى به هيچ 
وجه مناسب نيست و در عرصه صيانت از مواريث فرهنگى 
خود با چالش هايى مواجه هســتيم، اما تغيير اين سازمان 

به وزارتخانه مى تواند در كاهش مشكلات اثر بخش باشد. 
مهرداد لاهوتى نيز به عنوان نماينــده طراحان با تأكيد بر 
اين كه صنعت گردشــگرى به تدريج به سمتى مى رود كه 
جايگزين صنعت نفت شود خاطرنشــان مى كند: كشور ما 
جزء 10 كشور برتر داراى جاذبه هاى گردشگرى در دنياست 
و بر اساس سند چشم انداز بايد در افق 1404 با پيش بينى 
20 ميليون گردشگر، 30 ميليارد دلار كسب كند. در حالى 

كه الان درآمد گردشگرى ما كمتر از يك ميليارد دلار است.
وى ادامه داد: امروز آثار و ابينه تاريخى ما يكى پس از ديگرى 
در حال تخريب است و بخش هاى خصوصى متولى اين بناها 

نيز سرگردان هستند.
*طرحى كه شايد گره گشا نباشد

دكتر مهدى حجت كه خود زمانى سكاندار سازمان ميراث 
فرهنگى بوده نســبت به اين تغييرات چندان خوش بين 
نيست.او با تأكيد بر اين كه مشــكلات امروز اين مجموعه 
سازمانى نيست كه با تشــكيل وزارتخانه حل شود؛ وى به 

گزارشــگرما مى گويد: من معتقدم ايــن تصميم گيرى كه 
سازمان مزبور به شــكل وزارتخانه اداره شــود يا در قالب 
سازمان؛ تأثير جدى بر كاهش مشكلات ندارد.زيرا مشكلات 

اين مجموعه از جنس اينگونه مقوله ها و تغييرات نيست.
وى مى افزايد:برخى معتقدند با تغيير ساختار از سازمان به 
وزارتخانه بودجه آن رشد خواهد داشت حال آنكه سازمان 
ميراث فرهنگى در حال حاضر نيــز از بودجه مصوب براى 

اداره خود برخوردار است.
اين بنيانگذار سازمان ميراث فرهنگى اضافه مى كند:عده اى 
مى گويند با تغييرات پيش رو تعامل اين سازمان با دستگاه ها 
و ســاير وزارتخانه ها افزايش پيدا مى كند. حال آنكه رئيس 
سازمان ميراث فرهنگى در حال حاضر هم در جلسات هيئت 

دولت شركت كرده و روابط كافى با ديگر دستگاه ها دارد.
اين فعال ميراث فرهنگى با اشــاره بــه دغدغه هاى خود 
گفت:با تغيير اين ساختار به وزارتخانه نظارت مجلس بر اين 
مجموعه افزوده مى شود. به اين ترتيب اين نهاد در تعيين 
و تصويب مديريت وزارتخانه ميراث اثرگذار خواهد بود.در 
واقع اين تغيير در افزايش محدوديت هاى اين مجموعه نقش 

خواهد داشت اين درحاليست سازمان هايى كه رياست آن 
بر عهده معاون رئيس جمهور است دست بازترى براى اجراى 

برنامه ها دارند.
*چالش هاى انكارناپذير

حجت ادامه مى دهــد: درحال حاضر تمام مشــكلاتى كه 
يك ســازمان مى تواند با آن مواجه شود در سازمان ميراث 
فرهنگى مشهود است. چنانكه نيروى انسانى يك مجموعه 
بايد در سطح تخصصى مطلوب باشد اما با وجود بيش از 8 
هزار نيروى انسانى مشغول به كار در سازمان مذكور به دليل 
اســتخدام هاى بى ضابطه درحال حاضر50 درصد پرسنل 
زير ديپلم هســتند. وى مى گويد:ايــن مجموعه با چالش 
توزيع اختيارات در استان ها و شهرســتان ها مواجه است 
به طورى كه نقشــى از مديريت ستادى در اين مجموعه ها 
ديده نمى شود چرا كه تعيين مديران استانى و شهرستانى 
براساس رأى افراد در اين مناطق صورت مى گيرد.همچنين 
اثرگذارى و توجه به مواريث فرهنگى ومعنوى و همچنين 
صنايع دستى در زيرسايه تأكيد افزونتر بر جايگاه گردشگرى 

كمرنگ شده است. 

مجلس يك فوريت تشكيل وزارت ميراث فرهنگى را تصويب كرد
چابك سازى دولت يا گامى براى افزايش محدوديت ها

  گروه جامعه/ محبوبه على پور      صدور دفترچه هاى 
الكترونيكى به طور روشمند در برنامه چهارم توسعه مطرح 
شد، ولى نه تنها در اين برنامه كه در برنامه هاى پنجم توسعه 
نيز محقق نشــد. البته امروزه برخى سازمان هاى بيمه گر 
خود را ركورددار ثبت اطلاعات ســلامت و اجراى فراگير 
اين طرح مى دانند، حتى جشن حذف دفترچه هاى كاغذى 
را نيز برگزار كردند اما مشــاهدات هموطنان اين قضيه را 

چندان تأييد نمى كند. 
*مزاياى طرحى زيربنايى 

بى هيچ ترديدى عمر ارائه خدمات به شيوه سنتى سر آمده 
و كشور ما نيز ناگزير به سوار شــدن بر قطار فناورى هاى 

نوين است. 
دكتــر محمــد جهانگيرى، مديــر پــروژه دفترچه هاى 
الكترونيكى با تأييد اين مقوله در خصوص مزاياى اجراى 
اين طرح به گزارشــگر ما مى گويــد: الكترونيكى كردن 
خدمات ســلامت روندى اســت كه اين روزها در جهان 
مورد اقبال تمام كشورهاســت تا بتوانند در اين زمينه از 
ظرفيت هاى فناورى نوين برخوردار شوند. در حال حاضر 
استفاده از نســخه هاى كاغذى مشــكلاتى را براى حوزه 
سلامت به همراه دارد، چنانكه در مراكز مختلف درمانى گاه 
بدخطى نسخه ها دشوارى هايى را ايجاد مى كند. همچنين 
به دليل كاغذى بودن نسخه ها ممكن است اين اسناد مفقود 
و يا صدمه ببيند به اين ترتيب اطلاعات بيمه شــدگان در 
دراز مدت حفظ نشود. نكته ديگر اينكه به دليل مراجعه به 
مراكز مختلف شاهد طى شدن چند باره روند درمان هستيم 
كه مى تواند هزينه هاى مضاعفى را به مردم و عرصه سلامت 
تحميل كند. ضمن اينكه به لحاظ اقتصادى اين حجم توليد 
دفترچه بيمه ســبب تحميل هزينه به سازمان هاى بيمه 
گر و به تبع آن به كشور مى شــود. همچنين به كارگيرى 
دفترچه هاى كاغذى امكان سوء استفاده را از اين دفترچه ها 

فراهم مى كند. 
*ضرورت برداشتن گام هاى تدريجى

در حالى بسيارى از سياستگذاران حوزه سلامت بر اجراى 
كامل الكترونيكى شدن دفترچه ها به صورت شتابزده اصرار 
دارند كه حتى طراحان و فعالان عرصه مديريت اطلاعات 
بر اجراى گام بــه گام آن معتقدند؛ چرا كــه هنوز هم در 
اجراى آن چالش هايى وجود دارد. از اين موارد مى توان به 

كاستى هاى عرصه فناورى اشاره كرد. 
دكتر محمد جهانگيرى،معاون نظــارت و برنامه ريزى 
سازمان نظام پزشكى در اين باره مى گويد:براى رفتن به 
سمت نســخه الكترونيك نياز به هماهنگى بين بخشى 
مؤثر از سطح وزارتخانه ها تا مراكز درمانى،شركت هاى 
بيمه و حتى مردم به عنوان گيرنــدگان خدمت داريم. 
البته براى اثربخشى افزون تر اين سيســتم بايد امكان 
دسترسى به زير ســاخت هاى مناسب در مراكز درمانى 
اعــم از بيمارســتان ها،داروخانه ها،مطب ها و مراكــز 
تشــخيصى وجود داشــته باشــد. از اين رو بخشى از 
چالش هاى تحقق الكترونيكى شــدن خدمات سلامت 
همانند حذف دفترچه هاى كاغذى در حوزه زيرساخت ها 
به كاستى هاى فناورى اين مقوله مربوط مى شود؛ چرا كه 
هنوز در بســيارى از مراكز درمانى مناطق كشور امكان 
دسترسى به اينترنت پرسرعت و شــبكه هاى ارتباطى 
وجود نــدارد. از اين رو براى فراهم ســازى تجهيزات و 
امكانات بايد هزينه شــود كه در برخــى مناطق چنين 

اقدام هايى صورت نگرفته است. 
وى مى افزايد:به لحاظ حقوقى نيز كاســتى هايى مشهود 

است؛ چرا كه پذيرفتن اين اسناد 
به عنوان اسناد مالى و حقوقى 
اقتضائاتى دارد كه بخشــى از 
اين مسئله حل شده است. زيرا 
در حال حاضــر مقوله خدمات 
الكترونيكى بــه لحاظ حقوقى 
مورد وثوق مراجــع ذى صلاح 
است، اما از ســوى آحاد مردم 
چندان پذيرفته نشده كه بايد از 
لحاظ فرهنگى بر روى اين قضيه 

تمركز كرد. 
 همچنيــن تجربه نشــان داده 
هــر گونــه تغيير در ســاختار 
و مجموعــه اى بــراى قبول و 
پذيرش شــرايط نوين نيازمند 
فرصتى است كه اعتماد خدمت 

دهندگان و خدمت گيرندگان به اين تحولات جلب شود. 
*درمسير توسعه

گرچه حذف دفترچه هاى بيمه به طــور پايلوت در حال 
اجراست، ولى بنابر ادعاى متوليان اين حوزه تا پايان سال 
جارى علاوه بر گسترش مناطق افزون تر خدماتى همانند 
«مامايى» نيز به جرگه خدمات الكترونيكى حوزه سلامت 

افزوده خواهد شد. 
مهندس علــى نيك مرام؛ رئيــس اداره فناورى اطلاعات 
سلامت يكى از بيمارســتان هاى كشــور كه از موافقان 
گســترش خدمات الكترونيكى حوزه ســلامت است در 
اين باره به گزارشــگر مــا مى گويد:درحــال حاضر ورود 
به اين عرصه ضــرورى بوده و ما حتــى در برخى موارد از 
جهان امروز عقب هســتيم؛ چرا كه توســعه اين خدمات 
در بهبود كيفيت اين حوزه آثــار انكارناپذيرى دارد. اين 
در حالى اســت كه در حال حاضر تمام بيمارســتان هاى 
ما مجهز به سيســتم اطلاعاتى بيمارســتانى هستند و 

امكان بهره مندى از خدمات و 
فناورى هاى الكترونيكى وجود 
دارد، امــا اجراى وســيع اين 
برنامه بــا چالش هايى مواجه 
است. از اين موارد مى توان به 
ناهمخوانــى اطلاعات موجود 
در دفترچه هاى بيمه كاغذى 
اشــاره كرد. زيرا در حالى قرار 
اســت خدمات دفترچه هاى 
الكترونيكى مبتنى بر اطلاعات 
كدملــى ارائــه شــود كه در 
بسيارى از موارد به دليل غفلت 
و يا تســامح ثبــت كنندگان 
اطلاعات بيمــار، نواقصى در 
درج صحيح كد ملى به چشم 
مى خورد. از ايــن رو مردم به 
عنوان دريافت كنندگان خدمت ابتدا بايد كاستى هاى اين 

حوزه را رفع كنند. 
وى مى افزايــد: اجــراى برنامه هايى اينچنينــى همراه با 
دشوارى هايى اســت؛ چرا كه زيرساخت هاى تحقق اين امر 
در برخى مراكز خصوصى و خرد مثل مطب ها،داروخانه ها و 
درمانگاه هاى روستايى به طور كامل فراهم نيست. همچنين 
خدمات بيمه مقوله اى سيار اســت كه در مناطق و شرايط 
مختلف مورد نياز واقع مى شود، بنابر اين پيش از اجراى فراگير 

اين ايده ضرورى است كه بسترهاى مناسب تقويت شود. 
اين كارشناس ارشد اطلاعات ســلامت مى افزايد: از ديگر 
مواردى كه جاى بررسى دارد، اين است كه با وجود گستره 
حوزه خدمات بــراى به كارگيرى اين فنــاورى تا چه حد 
امكانات امنيتى و صيانت از اطلاعات سلامت وجود دارد؟آيا 
دايره امنيتى آنچنان قوى هست كه مانع دسترسى هكرها 
و سوءاستفاده كنندگان شود؟ به هر روى با وجود ضرورت 
اجراى اين برنامه بايد اين پروژه بتدريج انجام شــود و در 

فضاهاى گوناگون همانند پورتال هاى زير مجموعه وزارت 
بهداشــت يا ديگر نهادها و دســتگاه هاى معتبر وضعيت 
موفقيت و اثرگذارى آن ارائه شود تا اعتماد گروه هاى ذى 

نفع جلب شود. 
دكترجهانگيــرى نيز تأكيــد مى كند:بــه طوركلى براى 
گسترش خدمات سلامت ســرمايه گذارى هاى فراوانى 
صورت گرفته اما از آنجا كه منسجم و همسو نبوده، نتوانسته 
اثر بخشى كافى و مشهود داشته باشد. البته درحال حاضر 
تقسيم كارى با محوريت وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشــكى و ديگر ســازمان ها صورت گرفته كه مى تواند 
در بهبود وضعيت اثرگذار باشــد. چنانكــه از جدى ترين 
مســائل اين قضيه تقويت زير ساخت ها بود كه با تحولات 
شكل گرفته و ايجاد شبكه ســلامت زمينه انجام بخشى 
از امور فراهم شده اســت. همچنين فرآيندهاى خدمات 
الكترونيكى بايد تسهيل شــود كه البته نهادهاى فعال در 
اين زمينه در حال برنامه ريزى هســتند. چنانكه سازمان 
نظام پزشكى كه متولى جامعه پزشكى مى باشد به دنبال 
تأييد صلاحيت هاى حرفه اى است كه تحت عنوان امضاى 

الكترونيكى صورت خواهد گرفت. 
معاون نظــارت و برنامه ريزى ســازمان نظام پزشــكى 
مى افزايد: با هماهنگى و همكارى با وزارتخانه ها، دستگاه ها 
و سازمان هاى بيمه گر روند حذف دفترچه هاى كاغذى در 
حال انجام اســت كه در اولين گام ها اين موضوع در مراكز 
ملكى حوزه ســلامت صورت مى گيــرد. ناگفته نماند كه 
وجود بسترهاى همزمان الزامى است؛ زيرا هر چند بر حذف 
دفترچه هاى كاغذى تأكيد داريم اما امكان حذف كاغذ به 
طور كامل در سيستم ســلامت فراهم نيست، چنانكه در 
ديگر كشورهاى دنيا نيز تمام خدمات 100 درصد به طور 
الكترونيكى صورت نمى گيرد. از اين رو تا زمانى كه مقوله 
خدمات الكترونيكى در سراسر كشور و در تمام ساحت هاى 
اجتماع محقق شود، سعى مى كنيم اغلب خدمات سلامت 

الكترونيكى ارائه شود. 

آنچه مى خوانيد
در حالى مسئولان سازمان تامين اجتماعى 
در آخريــن روزهــاى ســال گذشــته از 
حذف دفترچه بيمه تاميــن اجتماعى 42 
ميليون بيمه شده خبر دادند كه برخى از 
كارشناســان معتقدند امكان حذف كامل 
اين دفترچه ها به دليل نبود بســترهاى 
لازم در حوزه الكترونيك از فرايند چرخه 
كاغذى حوزه ســلامت وجود ندارد. ضمن 
آنكه در ديگر كشــورهاى دنيــا نيز تمام 
خدمات صد درصد به طــور الكترونيكى 

صورت نمى گيرد

بعد از گذشت يك دهه وعده مسئولان

دفترچه بيمه، هوشمند نشد
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فرهنگ

مرکز  رئیــس  مهر: 
و  اطلاعات  فنــاوری 
رسانــه های دیجیتال 
وزارت فرهنــــگ و 
ارشاد اســلامی اعلام 
کرد: از حدود ۱۱ هزار 
کانال موجـود، 6 هزار 

و 700  کانال، خود را به ثبت رسانده اند. 
سیدمرتضی موسویان اضافه کرد: با توجه به مصوبه 
اخیر مرکز ملی فضای مجازی، دارندگان کانال هایی 
که مایل هستند فعالیت انتخاباتی بکنند و یا حتی 
خود کاندیداها، حتماً باید کانالشان را ثبت کنند و 
بعداً به صورت قانونی به فعالیت مربوطه بپردازند. 
در غیر این صورت، فعالیت آن ها غیرقانونی تلقی 
خواهد شــد.  موســویان گفت: روند احراز هویت 
مدیران کانال ها رو به رشــد اســت و هدف ما هم 

فرهنگ سازی در این رابطه است.

شرط فعالیت انتخاباتی در تلگرام 
ایســنا: مراسم روز 
بزرگداشت ســـعدی 
امســال بـــا حضور 
رئیس جمهـور برگزار 
می شــود. کــوروش 
کمالی سروســـتانی، 
مرکـــــز  مدیــــر 
سعدی شناســی، با اعلام این خبر گفت: مراســم 
فرخنده یادروز سعدی امسال با حضور جناب دکتر 
روحانی، ریاست محترم جمهوری اسلامی ایران، 
و سعدی پژوهان و سعدی دوستان در روزهای ۳۱ 
فروردین ماه و اول اردیبهشــت ماه برگزار خواهد 
شد. ســخنرانی دکتر روحانی پنج شنبه شب در 
آرامگاه سعدی انجام خواهد شد.  او در ادامه افزود: 
نشست علمی یادروز سعدی از ساعت ۹ صبح روز 
پنج شنبه ۳۱ اردیبهشت ماه در تالار مرکز اسناد و 

کتابخانه ملی مرکز فارس برگزار خواهد شد.

رئیس جمهور، سخنران روز سعدی 
ایبنا: رودابه حمزه ای، 
شــاعر کــــودک و 
نوجوان، سـال گذشته 
حــــدود 50 عنوان 
کتاب شـــعر سروده  
که در نمایشگاه کتاب 
تهران عرضه می شود. 
حمزه ای گفت: ۹0 درصــدِ این کتاب ها در حوزه 
خردســال و بقیه برای کودکان و نوجوانان سروده 
شده است. این آثار را با هدف ارتقای سطح دانش 
و آگاهی خانواده ها در برخورد و رفتار با فرزندانشان 
سروده ام تا بتوانند شناخت بیشتر و بهتری نسبت 
به نحوه رفتار با کودکانشــان کســب کنند و در 
اشعار درباره چگونگی خوراک، پوشاک، خواب و... 
صحبت شده است. این آثار را برای چاپ به ناشران 
»پیام مشرق«، »پیدایش«، »سوره مهر« و »کانون 

پرورش فکری کودکان و نوجوانان« سپرده ام.

تولید 50 کتاب در یک سال
فیروز  فرزنــد  مهر: 
زنوزی جلالی می گوید 
برای  نویســنده  این 
ادامه مراحل درمـانی 
خود از سوی پزشکان 
بیهوش شــده است.  
فرزند زنــوزی  جلالی 
گفت: پدرم برای ادامه مراحل درمان به تشخیص 
پزشــکان بیهوش شد و پس از آن لوله اکسیژن به 
ایشان متصل شــد تا مراحل درمانی ایشان ادامه 
پیدا کند. پدر از ســوی پزشکان و برای انجام امور 
پزشکی بیهوش شده و او به کما نرفته است.  فیروز 
زنوزی جلالی در یکســال گذشته به دلیل مشکل 
ریوی مراحل متعدد درمانی را پشــت سر گذاشته 
و در روزهای پایانی هفته گذشته به دلیل تشدید 
وضیعت جسمانی، بار دیگر در بیمارستان مسیح 

دانشوری تهران بستری شده است. 

آخرین وضعیت درمانی زنوزی  

کوتاه و خواندنی

فرهنگ: سیدضیاء هاشمی، معاون فرهنگی و اجتماعی وزیر علوم، با حضور در 
برنامه اخبار ساعت ۲0 شبکه چهارم صدا و سیما، با اشاره به برنامه دانشگاه ها در 
ایام انتخابات، گفت: هفته گذشته دکتر فرهادی، وزیر علوم، بخشنامه ای در رابطه با 
انتخابات به دانشگاه ها ابلاغ کرد.  به گفته وی، در این بخشنامه تأکید شد با توجه 
به این مسئله که دولت وظیفه دفاع از آزادی بیان را دارد و دانشگاه ها به عنوان گروه 
مرجع مردمی مورد توجه هستند، در بحث مشارکت اجتماعی، زمینة حداکثری 

مشارکت اجتماعی را به وجود آورند. 
هاشمی ادامه داد: بنابراین همه شخصیت هایی که از نظر قانونی مجاز به شرکت 
در فعالیت های اجتماعی و سیاسی هستند، می توانند در دانشگاه ها حضور داشته 
باشند.  وی با اشاره به ممنوعیت تبلیغات در دانشگاه ها گفت: توهین به کاندیداها، 
تخریب گروه های مختلف، انتشار اطلاعات کذب و نیز توهین به نهادهای رسمی 
اعم از دولت و ســایر قوا، خلاف اخلاق دانشگاهی و قوانین است و اگر گروه هایی 

بخواهند جلسات انتخاباتی را به هم بزنند، با آن ها باید برخورد شود. 

دانشگاه 

توهین به دولت در 
دانشگاه ها ممنوع است 

فرهنگ: مسئول دبیرخانه اجرایی نمایشگاه های کتاب بانک شهر از آغاز ثبت نام 
بن کارت های خرید سی امین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران از ۳۱ فروردین برای 
دانشجویان، دانش آموزان و استادان دانشگاه ها خبر داد.  مهدی اکرمی گفت: طبق 
جدول زمان بندی، دانشجویان از ۳۱ فروردین تا ۳ اردیبهشت، دانش آموزان از ۲ تا 
5 اردیبهشت و استادان از 5 تا 7 اردیبهشت می توانند برای تهیه بن کارت اقدام کنند.  
وی افزود: بن کارت های نمایشــگاه کتاب تهران فقط در مدت برگزاری نمایشگاه 
اعتبار دارد.  اکرمی با بیان اینکه در این دوره نمایشگاه کتاب بن کارت های۱00 هزار 
تومانی برای دانشجویان در نظر گرفته شده است، گفت: ۴0 هزار تومان آن به عنوان 
یارانه کتاب توسط وزارت ارشاد و 60 هزار تومان آن نیز توسط شخص دریافت کننده 
کارت پرداخت می شــود.  اکرمی با اشاره به اینکه مبلغ موجود برای بن کارت های 
استادان، اعضای هیئت علمی و مدرسان حوزه نیز ۲50 هزار تومان است، ادامه داد: 
75 هزار تومان آن به عنوان یارانه کتاب توسط وزارت ارشاد و ۱75 هزار تومان آن 

نیز توسط شخص دریافت کننده کارت پرداخت می شود. 

کتاب

آغاز ثبت نام بن کارت های 
خرید نمایشگاه کتاب 

خبر

مدیرمسئول روزنامه قدس: 
گفتمان انقلاب برای ما مهم است

نه اشخاص 
تســنیم: مدیرمســئول روزنامــه »قــدس« بــا بیــان اینکــه 
حجت الاسلام والمســلمین رئیسی هنگام جدی شــدن حضورشان 
در انتخابات، طی بخشــنامه ای شــدیداً تأکید کردنــد که نباید از 
نیروهــای آســتان قدس برای این موضوع اســتفاده شــود، گفت: 
حجت الاسلام والمسلمین رئیسی متذکر شدند که روزنامه »قدس« 

باید قدسیت خود را حفظ کند.  
ایمان شمسایی با بیان اینکه روزنامه قدس به عنوان نهادی موقوفه 
به شــمار می رود، اظهار کرد: به همین دلیل حساســیت روی این 
روزنامه بیشتر از نهادهای ارتزاق کننده از بیت المال است زیرا با پول 

موقوفه ای سر و کار دارد. 

  توصیه تولیت آستان قدس رضوی
وی ادامه داد: آقای رئیسی همواره به ما گفته اند که حساسیت شما 
باید بیش از هر رسانه دیگری باشد زیرا ممکن است رسانه های دیگر 
مواردی نظیر صحت، دقت، سرعت، حق الناس یا مواردی از این قبیل 
را برای بازتاب بیشــتر اخبارشــان، فدای یکدیگر کنند. اما روزنامه 
قدس به شدت از نظر شرعی منع دارد که چنین کاری را انجام دهد 
زیرا در درجه اول باید از آبروی آســتان قدس رضوی که منتسب به 

امام رضا)ع( است، حفاظت و حراست کند.  
شمسایی یادآور شــد: روزنامه قدس خود را یک روزنامه اصول گرا و 
البته اصول گرا به معنای جبهه فرهنگی و رسانه ای انقلاب می داند لذا 

تنها خود را متعلق به گفتمان انقلاب اسلامی می داند. 
از این منظر شاید تیترها و صفحات ما به دیگر روزنامه های اصول گرا 
نیز شــبیه باشد اما صرفاً یک شــباهت ظاهری است و به دنبال کار 

سیاسی نیستیم . 

  بی طرفانه عمل می کنیم
این فعال رســانه ای با بیان اینکه ما از مبانی انقلاب و اسلام سیاسی 
که در اندیشــه حضرت رضا)ع( وجــود دارد، بهره می بریم و خود را 
متعلق بــه آن می دانیم، تصریح کرد: در این گفتمان، بســیاری از 
روزنامه های اصول گرا و شاید بعضاً اصلاح طلب هم وجود داشته باشد 
اما روزنامه قدس در راستای این گفتمان به مباحث عدالت اجتماعی، 
جنبش های آزادی، جهان اسلام، بیداری اسلامی، استکبارستیزی و... 
پایبند است. لذا اگر انتقادی به دولت یا مجموعه های حاکمیتی نظیر 

صدا و سیما می کند، بر این اساس است.  

وی با اشاره به منع ایجادشده برای این روزنامه و مجموعه های تحت 
مدیریت آستان قدس رضوی برای مباحث تبلیغات انتخاباتی، گفت: 
با توجه به بخشنامه تولیت آستان قدس رضوی، روزنامه قدس فارغ 
از نگاه هــای جناحی و کاملًا بی طرفانه اقدام به انتخاب تیتر کرد و با 
توجه به اینکه آقایان رئیسی و روحانی در یک روز به ستاد انتخاباتی 
وزارت کشور برای اعلام کاندیداتوری مراجعه کردند، تصمیم گرفتیم 
تیتر »رقابت جدی شــد« را با انتشــار تصاویری از هر ۲ نفر منتشر 

کنیم.  
وی افزود: همان طور که از تصاویر برمی آید، هیچ تفاوتی میان آن ها 
نیست و هر ۲ نامزد در یک موقعیت )حضور در ستاد انتخاباتی( قرار 

دارند. ما در عمل ثابت کردیم که نگاه حزبی نداریم. 
مدیرمسئول روزنامه قدس با بیان اینکه از این پس هم روال مشابهی 
در پیشبرد امور رسانه ای این روزنامه خواهیم داشت، ابراز کرد: حتی 
اگر فردا روزی، اصلاح طلبی تأیید صلاحیت شــود که حرف انقلابی 
بزند، ما به حمایــت از او می پردازیم زیرا حمایت از گفتمان انقلاب 

برای ما اهمیت دارد نه اشخاص. 

 فرهنگ/ آرش شــفاعی   شاید شما هم 
بسیار شــنیده اید که بازار کتاب و نشر دیگر به 
پایان خود رسیده است و باید به فکر خداحافظی 
با کتاب مخصوصاً کتاب های کاغذی بود. خیلی ها 
می گویند عادت به کتاب خواندن، آن هم خواندن 
کتاب های کاغذی، در ســال های آینده به یک 
خاطره بدل خواهد شد و گسترش فناوری باعث 
می شود شغل هایی مانند نشر و کتابفروشی از بین 

بروند. 
این حرف ها و دغدغه ها مخصوص ایران نیست. 
در همه جای جهان به دلیل تکانه های شدیدی 
که گسترش فناوری ایجاد کرده، عملاً حیات نشر 
به شکل رایج و ســنتی آن در خطر قرار گرفته 
و گسترده شدن دامنه نفوذ فضای سایبری باعث 
شده اســت که کتاب های دیجیتال اندک اندک 
بقای کتاب های کاغذی را تهدید کنند. تا جایی 
که غول بزرگ فناوری یعنی شرکت مایکروسافت 
اخیــراً تصمیم گرفته اســت که کتابفروشــی 

دیجیتال ایجاد کند. 
گفته می شود کتابفروشی دیجیتال مایکروسافت 
قرار است بخشــی از به روزرسانی »ویندوز ۱0« 

باشد و صدها عنوان کتاب را به فروش برساند. 
عناویــن این آثار الکترونیکی خریداری شــده از 
کتابفروشی دیجیتال می تواند در مرورگر جدید 
»ویندوز ۱0« که قرار است جایگزین »اکسپلورر« 
شــود، خوانده  شــود و شــرایط خواندن کتب 
الکترونیک بر روی کامپیوتر شــخصی، تبلت یا 

لپتاپ را تسهیل می کند. 
مایکروســافت حتی به چگونگــی مطالعه این 
کتاب ها هم فکر کرده و قرار اســت در نســخه 
جدید ویندوز، نور کمی در شب به ویندوز افزوده 
شود تا چشم های کاربران پس از خواندن کتاب 
در تاریکی کمتر اذیت شود و دچار خواب آلودگی 

نشوند. 
پیش تــر از ایــن هــم مایکروســافت قصــد 
سرمایه گذاری در عرضه کتاب های الکترونیکی را 
داشت اما این تلاش در سال ۲0۱۲ موفق نبود. 
ولی به نظر می رســد وسوسه حضور در این بازار 

جذاب دست از سر مایکروسافت برنمی دارد. 

 تکرار عادت های دیرینه 
در این میان ناشــران ایرانی چه کرده اند؟ تقریباً 
همه ناشران ما هنوز به عادت های دیرینه کسب 
و کارشان چسبیده اند. تغییر در یک کسب و کار 
البته کار سخت و مهمی است. برای ناشران ایرانی 
با بنیه ضعیف اقتصادی و گردش مالی اندکی که 
دارند، پذیرش ریسک تغییر در چرخه چاپ و نشر 

قطعاً کار ساده ای نیست. 

اما به نظر می رســد چاره ای جــز پذیرش این 
واقعیــت نیســت و باید بــرای رواج کتاب های 
الکترونیک سرمایه گذاری کرد. در میان ناشران 
ایرانی تنها انتشارات دولتی »سوره مهر« است که 
چند سالی است قدم هایی در این مسیر برداشته 

اما همچنان مشکلاتی بر سر راه وجود دارد. 
اما اگر سرمایه  گذاری بر روی کتاب های دیجیتال 
برای ناشران ما سنگین است، آن ها می توانند برای 
توزیع و فروش بیشتر همین کتاب های کاغذی 
فکری بکنند. مسأله مهم این است که بسیاری 
از ناشــران ما از یک حقیقت مهم غافل هستند 
و آن اینکه کســب و کارهایی که ریشــه در کار 
فرهنگی دارند، برای بقای خود باید به روز و خلاق 
باشند. ناشران ما عادت کرده اند هر سال تعدادی 
کتاب منتشر کنند و آن ها را در نمایشگاه کتاب 
تهران و شهرســتان ها عرضه نمایند و به فروش 
برســانند. بخشــی از این کتاب ها هم به چرخه 

توزیع وارد می شود اما سنتی بودن و به روز نبودن 
این چرخه باعث می شود که بسیاری از کتاب های 

منتشرشده عملاً به دست مردم نرسد. 
ناشــران از فضای به وجود آمده در کســب و کار 
به دلیل گسترش اســتارت آپ ها، هیچ استفاده 
خلاقانه ای نکرده اند. سایت های فروش اینترنتی 
کتاب در کشــور به دلیل موجودنبودن بسیاری 
از کتاب هــا، محدودیت خدمــات و گران بودن 
بهای خدمات تمام شــدة پــس از تحویل کتاب 
هنــوز جذابیت چندانی برای مــردم ندارند و به 
نظر می رســد تا زمانی که ساختار این سایت ها 
دچار تغییرات به روز و ارزان نشود، باید به همان 
سیستم توزیع قدیمی و سنتی دل خوش داشت. 

 فکری برای کتاب گران کنید 
یکی دیگر از مشــکلات بازار کتاب در ایران این 
است که این روزها کتاب گران شده و از طرفی، 
زمانی که مردم برای مطالعه در اختیار دارند، کم 
شده است. ناشران به جای اینکه این واقعیت را 
درک کنند که یکــی از دلایل گریز مخاطب از 
خرید کتاب، گران بودن بیشتر تولیدات صنعت 
نشــر است، همچنان به انتشــار کتاب به شیوه 

گذشته خود اصرار دارند. 
چندی پیــش خبرگزاری »کتــاب ایران« خبر 
داد کــه در بریتانیا و به مناســبت روز جهانی 
کتاب کودک، در مدارس به کودکان کتاب های 

یک دلاری هدیه شده است. 
بر اســاس آن خبر، هر ساله نویسندگان مطرح 
و محبوبِ کتب کــودک کتاب هایی را با قیمت 
یک دلار منتشــر می کنند. این آثار در سراســر 
کتابفروشــی های بریتانیا در دسترس است. اگر 
هیچ کــدام از این آثار به مــذاق کودکان خوش 
نیاید، کودکان می توانند از بن های خود استفاده 
کننــد و کتابی دیگر با قیمتی حداکثر ۳ دلار را 

بخرند. 
چنین ایده هایی در کشــور ما هم به راحتی قابل 
دسترســی و اجراســت. همکاری میان ناشران 
و نهادهایــی مانند مدارس و مســاجد می تواند 
بازارهای مســتقیم هدف برای کتاب ایجاد کند. 

سال گذشــته ما در همین صفحه درباره انتشار 
کتاب های هزار تومانی در انتشارات »امیرکبیر« 
گزارشــی تهیه کردیم و نوشتیم که این ایده در 
ایران هم اجرایی شده است. اما به نظر می رسد 
ضعف در تبلیغات و بازاریابی به دلیل ســاختار 
دولتی ناشــر مذکور باعث شد که عملاً بازخورد 
اندکی از این حرکت ابتکاری در کشور مشاهده 
کنیم؛ حرکتی که می تواند توسط دیگر ناشران 
نیز مورد اســتقبال قرار گیرد و به گسترش بازار 

کتاب های ارزان در کشور کمک کند. 

 ارزش افزوده ایجادکنید 
اما مشــکل دیگری نیز در بازار کتاب ایران وجود 
دارد و آن غافل مانــدن ناشــران از اهمیت ایجاد 
ارزش افزوده برای تولیداتشان است. کتاب می تواند 
به شــکل های مختلف و در رسانه های متعددی 
بازتولید شود و ســود این کار به نویسنده و ناشر 
اصلی تعلق یابد. از میان این همه کتاب داستان و 

تألیفی در ایران، تعداد بسیار بسیار اندکی فرصت 
می یابند که به این ارزش افزوده دست یابند. فقط 
کافی است به فهرســت بلندبالای آثار اقتباسی 
هالیوود نگاهی بیندازید تا متوجه شوید که ناشران 
در همه جای دنیا با ایجاد ارتباط با فعالان بازارهای 
مختلف مانند تئاتر، سینما، بازی های رایانه ای و...، 
در سال چقدر ارزش افزوده برای کتاب های خود 
ایجاد می کننــد. در همین ســال ۲0۱7 کتاب 
»شام«، اولین رمان هرمان کوچ که در سال ۲00۹ 
منتشر شده است، یکی از آثار اقتباسی سینمای 
هالیوود است. کتاب »پنجاه طیف تاریک تر«که در 
سال ۲0۱5 منتشر شد و حدود 57۱ میلیون دلار 
فروش داشت نیز قرار است به زودی روی پرده برود. 
همچنین »کلبه« نوشته ویلیام پی. یانگ، »دایره« 
بر اساس کتاب دیوید ایگرز، »قلعه شیشه  ای« بر 
اساس خاطرات ژانت والز، »برج تاریک« کتابی از 
استفن کینگ و »شگفتی« بر اساس کتاب آر. جی. 

پالاسیو نیز در این فهرست وجود دارند.

هنوز هم می توان از بوی کاغذ لذت برد 

خلاقیت؛ عنصر گمشده بازارکتاب   

آنچه می خوانید

ناشــران از فضــای به وجود آمده 
در کسب و کار به دلیل گسترش 
اســتارت آپ ها، هیــچ اســتفاده 
خلاقانه ای نکرده اند، ســایت های 
فروش اینترنتی کتاب در کشور 
بــه دلیل موجودنبودن بســیاری 
از کتاب هــا، محدودیت خدمات و 
گران بودن بهای خدمات تمام شدة 
پس از تحویل کتاب هنوز جذابیت 

چندانی برای مردم ندارند
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هــنر

با دکتر اسماعیل میرفخرایی درباره ضرورت وجود برنامه های انتقادی در تلویزیون 

مجری تلویزیون باید قاضی باشد نه دادستان 

مهر: فرهــاد اصلانی، 
ارتباط  سینما،  بازیگر 
با جهان از طریق هنر 
را امری ضروری و مهم 
دانســت و تأکید کرد 
سینما  دیپلماسی  که 
در همة این ســال ها 

از وزارت خارجه جلوتر بوده اســت.  وی با اشاره به 
قدرت ســینما و دیپلماســی حاصل از آن که یک 
موضوع اثبات شــده است، بیان کرد: اگر بخواهیم از 
سینما در روابط دیپلماسی غافل شویم، باید بگویم 
که از دنیــا عقب افتاده ایم. عمیقــاً اعتقاد دارم که 
سینما و هنر ما در سطح بین الملل آینه ای است برای 
نشان دادن فرهنگ ایران در سطح دنیا و آرزومندم که 
جشنواره جهانی فیلم فجر با هرچه بهتر برگزارشدن 
و رسیدن به درجه »الف« دنیا، جای خود را پیدا کند 

و اصلی ترین جشنواره ما در سال باشد. 

مقایسه سینما و وزارت خارجه 
عیســی  فــارس: 
مدیرعامل  علیــزاده، 
زیباسازی  ســازمان 
شــهر تهران، از آغاز 
سمپوزیوم  هشتمین 
اول  از  مجسمه سازی 
خبر  اردیبهشــت ماه 

داد و گفت: این دوره از سمپوزیوم با متریال سنگ 
و با حضور 29 مجسمه ســاز در بــرج میلاد آغاز 
می شــود.  علیزاده افزود: این دوره از سمپوزیوم با 
حضور 14 هنرمند خارجی از 13 کشور جهان و با 
حضور 15 هنرمند ایرانی با محوریت متریال سنگ 
در برج میلاد تهران برگزار خواهد شد.  وی در مورد 
بخش دانشجویی گفت: بخش دانشجویی معمولاً 
به منظور کسب تجربه دانشجویان برگزار می شود 
و بار آموزشــی دارد و عموماً به صورت غیررقابتی 

برگزار می شود.

سمپوزیوم از اول اردیبهشت 
ایسنا: بهروز افخمی، 
کارگردان ســینما، با 
»ماجرای  اینکه  بیان 
نیمروز« کاری مهم تر 
از ســاخت یک فیلم 
است، گفت: این فیلم 
ســینما را به معنای 

واقعی اش در بخش های مربوط به اکشن و پلیسی 
احیا نمود و شــکل تأثیرگذار و پرهیجانی از فیلم 

پلیسی را دوباره زنده کرد. 
 وی با اشاره به اتفاقاتی که در جشنواره فجر افتاد، 
تصریح کرد: شــنیدیم جایزه ها در روزهای آخر و 
حتی ساعت به ســاعت جابه جا می شد. تا آخرین 
لحظه سعی می کردند که »ماجرای نیمروز« جایزه 
را نگیرد و حتی اکبر نبوی تهدید کرد که اگر قرار 
اســت این فیلم جایزه بگیرد، من هیئت داوران را 

ترک می کنم. 

اکبر نبوی تهدید کرد 
خبرنگاران  باشگاه 
امیریــل  جــوان: 
ارجمند، بازیگر سینما 
درباره  تلویزیــون،  و 
فعالیت های اخیر خود 
در عرصــه فرهنگ و 
هنر گفــت: بعد از 5 

ســالی که درگیر بازی در سریال تاریخی »معمای 
شــاه« بودم، ترجیحم بر این است که کاری جدید 
قبول نکنم و به کارهای نیمه تمام برسم و استراحت 
کنم.  ارجمند افزود: این روزها بیشترین فعالیت خود 
را معطوف به عرصه موسیقی کرده ام و با برنامه ای 
ثابت به صورت تخصصی با عنوان »مترونو« درباره 
حوزه موسیقی صحبت خواهیم کرد.  وی گفت: این 
روزها در کنار ســاخت موسیقی فیلم کوتاه برادرم 
و موســیقی فیلم کارگردان فیلم سینمایی »بدون 
مرز«، مشغول جمع آوری آلبوم گروهی خود هستم. 

فعلًا استراحت می کنم 

چهره - خبر

روی صحنه

نقدی بر نمایش »خدای کشتار« 
به کارگردانی علی سرابی

اجرایی ایرانی از نمایشی اروپایی
 هنر/ مهدی نصیری   نمایش خدای کشــتار نوشته یاسمینا رضا، به 
کارگردانی علی سرابی و با بازی نوید محمد زاده، علی سرابی، ستاره پسیانی 
و مارال بنی آدم این روزها در تماشــاخانه پالیز در حال اجراســت و مورد 
استقبال تماشــاگران هم قرار گرفته است. نمایش خوب می فروشد و در 

جذب مخاطب هم کاملاً موفق بوده است. 

در نمایش دو خانواده از طبقه متوســط با هم ملاقات می کنند تا در مورد 
رفتار خشــن فرزندانشان بعد از یک زد و خورد، به گونه ای مسالمت آمیز، 
به نتیجه برسند و بتوانند راهکاری برای اصلاح رفتار فرزندانشان پیدا کنند. 
این ملاقات تصادفی به واسطه آرمانگرایی اخلاقی شخصیت های نمایش 
انجام می شــود. ملاقاتی که محصول اعتقاد شخصیت های نمایشنامه به 
آرمانهای اخلاقی جامعه مدرن و متمدن اروپایی است. اما آنچه در پردازش 
واقع گرایانه این رفتار اجتماعی بیش از هر چیز دیده می شــود، تظاهر به 
رعایت فرهنگی متمدن اســت که هر چه درونی تر می شود، پوسیدگی و 
بی معنایی آن بیشتر نمود پیدا می کند و ابعاد دیگری از آن نیز افشا می شود. 
»خدای کشــتار« درامی  انتقادی است که با رویکردی اجتماعی و توسط 
ابزارهای روان شــناختی از جامعه به فــرد و از تظاهر به فرهنگ و تمدن 
اجتماعی به خشونت و هرج و مرج می رسد و دوگانگی های رفتاری انسان 
مدرنی را برملا می کند که شاید سقوط آن به این گستره از خشونت اخلاقی 
و پوســیدگی رفتاری به هیچ وجه برای جامعه اروپایی قرن 19 قابل باور 
نبوده اســت. خشونتی که بعد از همه شکست ها، ناامیدی ها و جنگ های 
قرن بیســتم عملاً در رفتار و عمل اجتماعی این بشــر آرمانگرا افشا شد. 
در نمایشنامه یاسمینا رضا »ورونیک« با همه تظاهر به روشنفکر بودن و 
وابستگی به کتاب هایش، »میشل« با چهره اجتماعی که در ابتدا سعی دارد 
از خود به نمایش بگذارد، »آنت« با همه آنچه که سعی دارد در ظاهری موقر 
و آرام نشــان بدهد و »آلن« پشت رندی های شغلی اش برای حل مشکلی 
کوچک براســاس ایده آل های تمدن و فرهنگ اخلاقی جامعه آرمانی شان 
با هم ملاقات می کنند. اما همه این ظواهر و پوسته خوشبخت خانوادگی 
که کنار زده می شــود، باطنی تنها و درمانده و خشن به نمایش درمی آید 
و درونی آشــفته و درمانده که خود نتیجه ناهنجاری بیرونی رخ داده در 
میان فرزندان آنهاست افشا می شود. ریشخند کمیک این بزرگترها که برای 
اصلاح رفتار فرزندانشان دورهم جمع شده اند از بیرون، به تراژدی دردناکی 
درباره واماندگی انســانی خشن، افسرده و شکست خورده منجر می شود. 
بخش مهمی  از جذابیت و زیبایی درام به همین نزدیکی دو سویه کمیک 
و تراژیک مربوط می شود خدای کشتار روایت واماندگی و دردی است که 

می خنداند! 
علی سرابی در اجرای خدای کشتار و در تازه ترین تجربه کارگردانی اش بعد 
از چند سال، از یکسو توانسته ارزش ها و کیفیت این نمایشنامه را به خوبی 
حفظ کند و به نمایش بگذارد و از سوی دیگر قواعد اجرایی مخاطب پسند را 
هم به درستی رعایت کرده است. به همین دلیل تماشاگر از دیدن نمایش او 
لذت می برد و اجرا در طول مدت زمان روایتش، هم جذاب و سرگرم کننده 

است و هم کیفیت را به خوبی حفظ کرده است. 
خدای کشتار علی ســرابی البته نسبت به جهان درام یاسمینا رضا لحن 
کم و بیش متفاوتی دارد. اینطور به نظر می رســد که کارگردان خواسته 
تا آنجا که به کیفیت اجرایش لطمه ای وارد نشــود و از دنیای متن فاصله 
نگیرد از مؤلفه های تلطیف شده کمدی در اجرا استفاده کند. این ویژگی به 
واسطه سبک بازی بازیگران و پررنگ تر شدن وجوه کمیک متن به خوبی 
در جریان اجرا جا افتاده اســت. در واقع می توان گفت که سرابی با اعتماد 
به کار بازیگرانش به عناصر کمیــک موجود در متن اجازه داده تا در اجرا 
بیشتر از آنچه که درخود نمایشنامه وجود دارد، گسترش پیدا کنند. این 
مسیر پررنگ تر شدن مؤلفه های کمیک از نمایشنامه تا متن اتفاق افتاده 
است.  خدای کشتار که در تماشاخانه پالیز با استقبال خوبی مواجه شده 
و پیش از این هم در اجراهای قبلی اش موفقیت خوبی در جذب تماشاگر 
داشته، همچون جهان متن، هر دوسویه کمیک و تراژیک را با خود به همراه 
دارد. اما گروه اجرایی با اندکی تغییر در زبان و گفتار و البته بیشتر با تأکید 
بر مهارت کار بازیگران توانسته اند در بخشهایی از اجرا و بی آنکه به کلیت 
اثر لطمه ای وارد شــود برخی ویژگی های کمیک را در نمایش پررنگ تر 
کنند. این جذابیت های کمیک باعث شده اند تا نمایشنامه اروپایی برای اجرا 
بسیار کمتر از آنچه که تصور می شود در اجرا برای مخاطب ایرانی نیاز به 
تغییر داشته باشد.  خدای کشتار نمایش موفقی است و مهمترین دلیل این 
موفقیت نمایشنامه خوب یاسمینا رضا ست که دنیایی ملموس و آدمهایی 
باورپذیر را از خلال رفتارهایشــان به زیبایی در برابر مخاطب قرار می دهد 

و با استفاده از کمدی واقعیتی تراژیک از زمانه و امروز را روایت می کند.

 هنر/ تکتم بهاردوست  در طول هر شبانه روز 
صدها ساعت برنامه مختلف و متنوع از رسانه ملی 
پخش می گردد که ترکیبــی از برنامه های زنده، 
تولیدی، فیلم و سریال، خبر و تحلیل و گزارش و 
نهایتاً گفت وگو را شامل می شود. اما از چند منظر 
بسیار ضروری است که رویکرد برنامه های انتقادی 
در رسانه ملی تقویت شــود؛ انتقادی که بر پایه 

عدالت و انصاف باشد. 
در همین رابطــه دکتر اســماعیل میرفخرایی، 
کارشناس رسانه، با اشاره به وظایف صدا و سیما 
به عنوان رابط بین مخاطبان و ارگان های دولتی، 
می گویــد: در همه دنیا جزو وظایف اصلی رادیو و 
تلویزیون است که به عنوان روابط عمومی  واقعی- 
و نــه روابط عمومی  بلندگویــی- بین ارگان های 
دولتی و مردم قرار گیرد و اطلاع رســانی کند. در 
همه دنیا حتی رســانه ملی در بسیاری از موارد 
می توانــد با آوردن مقامات اجرایی حل مســائل 
را بر عهده بگیــرد و حتی می تواند رئیس جمهور 
کشــور را بیــاورد و با او صحبت  کنــد، البته نه 
به صورت یک طرفه. در نتیجه، داشتن برنامه های 
آگاهی دهنده جزو ضروریات اطلاع رسانی به مفهوم 
تحلیل است. یعنی شــما نمی توانید برنامه های 
انتقادی یا ژورنالیستی را از متن تلویزیون حذف 

کنید. 

 کدام رادیو و تلویزیون؟ 
وی ادامه می دهد: چه کسانی حاضر می شوند در 
رادیو و تلویزیون مسئولیت را بر عهده بگیرند و با 
بی طرفیِ تمام همچون یک قاضی مسائل را مطرح 
کنند، نه اینکه جهت بگیرنــد. این جهت گیری 
کار را به افتضاح می کشــاند و باعث تعطیلی این 
دست برنامه ها می شود. حالا این برنامه می خواهد 
سینمایی باشد که از طریق تریبونِ یک برنامه به 
عنوان مرکز اقتدارِ یکی دو نفر اســتفاده شــود و 
شروع کنند به تخریب سینماگر، هنرپیشه محبوب 
مردم یا یک مدیر یا مسئول. به نظر من این یک 
بی عدالتی مطلق است که یکی دو نفر می نشینند 
و اهالی حوزه و رشته دیگر را می کوبند؛ مخصوصاً 
در مورد سینما که ما بیشتر از هر چیزی به دانش 

و آگاهی این رشته نیاز داریم نه به لجبازی. 

 فکر می کنند حمله یعنی پیروزی 
میرفخرایــی با بیــان اینکه متأســفانه خیلی از 
ایــن برنامه هــا بی عدالتی و اجراهــای ضعیف و 
یک طرفه ای دارند، اضافــه می کند: اجرای موفق 
در این گونه برنامه ها، اجرایی اســت که مجری در 
جایگاه یک قاضی بنشیند نه در مقام وکیل مدافع 
یا دادستان. بارها دیده شده که متأسفانه به دلیل 
بدیِ قضاوت از طرف تهیه کننده یا مجری، برنامه 
یک طرفه اجرا و ارایه شــده است. گاهی دوستان 
فکر می کنند حمله در فلان برنامه به یک مسئول 
یا مدیر یعنی موفقیت برنامه؛ در حالی که موفقیت 

یک برنامه بر پایه تحقیق است. 
این کارشناس می افزاید: تولید این گونه برنامه ها 
از ضروریات است منتها اشــکالی که وجود دارد 
این اســت که برنامه سازانی که در این رشته قرار 
می گیرند یا به خاطر منافع فردی و نمایش فردی و 

یا به خاطر جهت گیری که از قبل با آن ها هماهنگ 
شده است، برنامه را به سوی انقراض می برند. 

 یک برنامة بی طرف 
میرفخرایی در توضیح ویژگی های این گونه برنامه ها 
می گوید: اولین ویژگی این برنامه ها عدالت است. 

مجری و تهیه کننده ای که در این برنامه ها حضور 
دارند باید آگاهی کامل به موضوع داشــته باشند؛ 
بی جهت به مردم، سینماگر، وزیر و... حمله نکنند 
که باعث تعطیلی برنامه شــود؛ بــه هیچ جایی 
وابستگی نداشته باشــند و نتیجه برنامه از قبل 
تعیین شده نباشد. متأسفانه تلویزیون ما در زمینة 
وابسته نبودن قصورات فراوانی دارد. برنامه باید مثل 
یک مسابقه فوتبال باشد و با یک داوری بی طرف 
جلو برود و نهایتاً طرفی که حق با اوســت، برنده 
 شــود. از این ها که بگذریم، چنین برنامه ای باید 
تهیه کننده یا برنامه ساز شــجاع داشته باشد که 
طرف مردم باشد و با دانش واقعی سخنوری کند 
تا بتواند نقش روابط عمومی  خود را بین مخاطب و 

تلویزیون به خوبی انجام دهد. 
وی به مورد دیگــری درباره این گونــه برنامه ها 
اشــاره می کنــد و می گوید: مــن نمی دانم چرا 
دکورهای برنامه هــای انتقادی از هر نوعش مثل 
پیتزافروشی ها است. مجری در این برنامه ها باید 

ســنگین و شناخته شده باشد، نه اینکه هر روز از 
یک جا بیاید و بدون دانش اجرای این برنامه ها را 
بر عهده گیرد. در مجموع، رعایت نکردن موارد فوق 
باعث شده که این دست برنامه ها به یک کمدی یا 

یک برنامه انتقادی بی معنا تبدیل شوند. 
میرفخرایی با بیــان اینکه تلویزیون می تواند یک 
دادگاه عادلانه برای صلح و آشتی بین مخاطب و 
اجراکننده باشد، می گوید: این مجری هایی که الان 
تلویزیون دارد باعث آبروریزی رسانه ملی هستند. 
شمای مجری هیچ حقی نداری که با وزیر یا سردار 
این مملکت با عشوه و بی ادب صحبت کنی. چه 
کسی به شمای مجری این اجازه را داده که به یک 
سینماگر حمله کنی و او را بکوبی؟ متأسفانه این 
اشــتباهاتی است که رادیو و تلویزیون کرده و هر 
روز هم بیشتر از پیش باعث زوال رابطه بین مردم 

و این دستگاه انحصاری می شود. 

 برنامه انتقادی جای تخریب نیست 
این کارشناس رسانه با تأکید بر اینکه کار برنامه 
انتقــادی تخریب و از بین بــردن یک نفر یا یک 
سازمان نیست، اضافه می کند: هر برنامه  انتقادی 
لزوماً کارش انتقاد نیست. باید هم نقد و هم تحلیل 
کنــد. باید هم موافق را بیاورنــد هم مخالف را و 
مجری در این میان باید مثل رئیس دادگاه سعی 
کند عدالت را برقــرار نماید، نه اینکه نظر بدهد. 
مجری تلویزیون در جایگاهی قرار ندارد که راجع 

به یک مورد تخصصی نظر بدهد. 
اما یک زمانی اســت که مجری می شود نماینده 
مردم. آن زمان اســت که با اطلاعات کافی فلان 
وزیــر را مــی آورد و با او رودررو بــه خاطر موارد 
عمومی، آن هم با اطلاع و نه با حمله شــخصی، 

صحبت می کند. 
وی در پایان می گوید: محتوای برنامه های ما فاقد 
تخصص اســت. چرا؟ چون صدا و ســیما اختیار 
رادیو و تلویزیون را به بیرون از سازمان داده است. 
تهیه کننده برنامه باید عضوی از سازمان باشد که 
با برنامه ریزی مشخص و به عنوان نماینده مردم 
بنشــیند. وگرنه کســی را که از بیرون می آورید، 

نمی تواند بی طرف باشد.

قاب عکس

مراسم بزرگداشت هنرمندان متولد ماه فروردین در تالار وحدت
عکس: شهاب الدین قیومی

آنچه می خوانید

میرفخرایی می گوید: من نمی دانم 
چرا دکورهای برنامه های انتقادی 
از هر نوعش مثل پیتزافروشی ها 
است. مجری در این گونه برنامه ها 
باید سنگین و شناخته شده باشد، 
نه اینکه هر روز از یک جا بیاید و 
بدون دانش اجرای این برنامه ها 

را بر عهده گیرد

ایسنا: رضا کیانیان در اختتامیه جشنواره فرهنگی وزارت بهداشت خطاب به وزیر 
بهداشــت گفت: تا زمانی که کیارستمی زنده بود، قدر او را ندانستند در حالی که 
سینمای آمریکا یک طرف بود و کیارستمی در طرف دیگر با آن برابری می کرد. 
در حال حاضر از وزیر بهداشت می خواهم پاسخ دهد که سرنوشت پرونده عباس 

کیارستمی چه شد. 
دکتر هاشــمی، وزیر بهداشت، در پاسخ به پرسش رضا کیانیان اظهار کرد: درباره 
عباس کیارســتمی غصه ای در دل همه ما هســت و در رابطه با اینکه چه اتفاقی 
افتاد، در یک جمله نمی شــود به آن پاســخ داد. برای پاسخ به این سؤال که چرا 
پرونده مرحوم کیارستمی تاکنون اعلام نشده، باید به تمام پرونده های بلاتکلیفی 
که تاکنون اعلام رأی نشده، نگاه کنیم و در این رابطه هیچ چیز بهتر از راستی و 
درستی نیست. اگرچه من هم اکنون مسئولم و باید پاسخگو باشم، می خواهم بپرسم 
تکلیف پرونده آقای کیارستمی چه شد و چرا در قوانینی که داریم این قدر ناتوان 

هستیم و در یک سلسله باطلی گرفتار می شویم. 

سینما

پاسخ وزیر بهداشت 
درباره پرونده کیارستمی 

فارس: بازیگر نقش مجتبی در سریال »آرام می گیریم« گفت: یکی از تابوهایی که 
در این سریال شکسته شد، سکانس شهادت و نوع به شهادت رسیدن مجتبی بود.
مجید اکبری گفت: در این سریال چند تابو شکسته شد از جمله ارتباط صمیمانه 
مجتبی و لیلا و عجیب و غریب نبودن ســکانس شهادت مجتبی. من از نوجوانی 
تئاتر را با ســیدجواد هاشمی شروع کردم و با تک تک سکانس های شهادتی که 
او بازی می کرد لذت برده و برایم بســیار ارزشمند بودند. همیشه نگران این بودم 
که آیا نوبت من هم می شــود که در اثری به شهادت برسم؟ و این اتفاق در »آرام 

می گیریم« و به کمک آقای سهرابی به بهترین شکل ممکن رقم خورد. 
وی با اشاره به بازخوردهای حضورش در این نقش گفت: اینکه الان تعداد زیادی از 
مردم مرا به عنوان یک شهید می شناسند برایم مایه افتخار است. یادم است سکانس 
خداحافظی مجتبی در بیمارستان که در اصل خداحافظی شهادتش بود را مردم به 
سختی باور کردند و در اصل نمی خواستند قبول کنند که او واقعا قرار است شهید 

شود و منتظر بودند که برگردد. 

رادیو و تلویزیون

»آرام می گیریم« تابوهای 
بسیاری را شکست

تسنیم: حسن ریوندی با فروش بلیت های کنسرت خنده اش به قیمت 3۰۰ هزار 
تومان، رکورد فروش بلیت در ایران را شکست.  گران ترین بلیتی که تاکنون در ایران 
برای یک کنسرت فروخته شده، مربوط به اجرای »کیتارو« بود. امروز اما در همین 
تهران بلیت هایی در حال فروش است که قیمتش به 3۰۰ هزار تومان رسیده است؛ 

آن هم نه برای یک کنسرت واقعی که برای یک کنسرت خنده! 
همین چند هفته پیــش بود که فیلم یکی از اجراهای ریوندی در فضای مجازی 
منتشر شد و توهین او به همراه یکی از مجریان مطرح تلویزیون به قوم لر، موجب 
جریحه دار شــدن خاطر مردم ایران شد. پس از این ماجرا مجری معروف با انتشار 
ویدیویی، ضمن عذرخواهی، تــوپ را به زمین ریوندی انداخت اما ریوندی هرگز 
حاضر به عذرخواهی نشد.  یکی دیگر از کارهایی که حسن ریوندی در برنامه هایش 
انجام می دهد، خواندن آهنگ های خوانندگان لس آنجلسی است. جالب اینکه در 
این بازخوانی ها صدای خوانندگان مختلفی که در آن سوی آب ها هستند عیناً تقلید 

و اجرا می شود و هیچ مشکلی هم برای اخذ مجوز ندارند. 

موسیقی

بلیت های ۳۰۰ هزارتومانی 
برای توهین به اقوام  

معاون محتوای مرکز ملی فضای مجازی:

امیدوارم سهم خواننده را از انتشار اثرش بدهیم

ایسنا: معاون محتوای مرکز ملی فضای مجازی گفت: امیدواریم روزی برسد که بر اساس مقررات حاکم بر 
فضای مجازی، درِ خانه خواننده یک اثر را بزنیم و بگوییم این سهم تو از انتشار اثرت در فضای مجازی است. 
امیر خوراکیان که در مراسم رونمایی از آلبوم موسیقی »عطار« در تالار رودکی سخن می گفت، اظهار کرد: در 
بررسی هزار کانال برگزیده  یکی از پیام رسان های اجتماعی که در ایران بسیار مورد استفاده است، متوجه شدیم 34 درصد 
این کانال ها به سرگرمی اختصاص دارند و 21 درصد آن ها کانال های موسیقی هستند. در طول 4 ماه گذشته، اعضای این 

کانال ها از 1۰ میلیون به 12 میلیون نفر افزایش یافته است. 
او ادامه داد: موسیقی یکی از مهم ترین و گسترده ترین مواردی است که در محتوای فضای مجازی در اختیار مخاطبان است. 
زمانی که در حوزه فرهنگ و هنر با چنین مخاطبان گسترده ای مواجه هستیم، برنامه ریزی برای آن موضوعی جدی به نظر 
می رسد.  وی همچنین گفت: فضای مجازی با توجه به ویژگی هایی که دارد، در ارتباط با موسیقی می تواند خدماتی را ارایه 

کند و از طرفی، می تواند مخاطره هایی نیز داشته باشد که باید درباره آن ها تدبیری اندیشید. 
خوراکیان بیان کرد: ما برای استفاده از ظرفیت فضای مجازی، در چند محور می توانیم برنامه ریزی کنیم تا به نتیجه خوبی 
برسیم. اول، تنظیم ذایقه عمومی با آثار فاخری است که تناسب بیشتری با فرهنگ ایرانی و اسلامی دارند. دوم، برای حفظ 
حقوق صاحبان اثر باید تدبیری اندیشید که رساندن آثار فرهنگی و هنری به دست مخاطبان، اقتصاد این بخش را که ضامن 

بقای آن است، دچار آسیب نکند. دیگر اینکه هر تولیدکننده و سرمایه گذاری جرئت ورود به این عرصه را نداشته باشد. 
معاون محتوای مرکز ملی فضای مجازی در ادامه، اظهار کرد: ما در حال اندیشیدن تدبیری هستیم تا در مجموعه هایی 
که توزیع کننده محتوا هستند، سهم تولیدکننده اثر به گونه ای محفوظ باشد. ما طرحی در دست اقدام داریم که به  عنوان 
نمونه، کارهای اولیه آن توسط بخش خصوصی انجام شده و امیدواریم در آینده شاهد مدلی باشیم که هم مردم بتوانند 
به طور رایگان از محصولات فرهنگی اســتفاده کنند و هم کسانی که به  دلیل استفاده از این محصولات اینترنت خود را 
می فروشند و پول اینترنت را می گیرند، از پول دریافتی فروش اینترنت، سهم تولیدکننده محتوا را کنار بگذارند. بنابراین ما 
منتظر قانونی هستیم که در زمینه مالکیت معنوی لازم است در مجلس شورای اسلامی تصویب شود. البته ممکن است 

تصویب این قانون زمان زیادی را ببرد. 

خبر روز
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خط عبرت

برادركشى به خاطر انتقام مرگ پسر
كه  ميانســال  مرد  قرمز:  خط 
بــرادرش را در اعتيــاد و مرگ 
پســرش مقصر مى دانســت، او 
را با ضربات چاقــو در تهران به 
قتل رساند. ســاعت يك بامداد 
18 فرورديــن وقــوع يك قتل 
در منطقه ســتارخان - خيابان 
ســازمان آب به كلانترى 118 

ستارخان اعلام شد.  با حضور مأمورين و انجام بررسى هاى اوليه مشخص شد 
فردى 30 ساله به نام غلامرضا بر اثر اصابت ضربات چاقو به ناحيه قفسه سينه، 
در مقابل منزلش به قتل رســيده است.  با تشكيل پرونده مقدماتى با موضوع 
قتل عمد و به دســتور بازپرس شعبه ششم دادسراى ناحيه 27 تهران، پرونده 
براى رســيدگى در اختيار پليس آگاهى تهران بزرگ قرار گرفت.  كارآگاهان 
اداره دهم پليس آگاهى با حضور در محل ارتكاب جنايت به تحقيق از خانواده 
مقتول پرداختند.در همان مراحل اوليه، فرزند مقتول در اظهاراتش به كارآگاهان 
عنوان داشت كه عمويش به نام على 40 ساله را در حين فرار ازمقابل منزلشان 
مشاهده كرده است.  وى در اظهارات تكميلى به كارآگاهان گفت: داخل خانه 
بودم كه ناگهان صداى درگيرى را ازبيرون خانه شنيدم ؛ زمانى كه پايين آمدم، 
عمو على را ديدم كه در حال دور شــدن از آنجا بود. او به سرعت سوار ماشين 
بنز خود شــد و از محل فرار كرد.با ديدن بدن خون آلود پدرم كه روى زمين 
افتاده بود به كمكش رفتم اما او فوت كرده بود.  با آغاز تحقيقات براى دستگيرى 
على، كارآگاهان اطلاع پيدا كردند كه على و همسرش به صورت جداگانه از هم 
زندگى مى كنند و آن ها داراى سه فرزند هستند كه دو فرزندشان نزد مادرشان و 
فرزند بزرگشان، پسر 15 ساله، نيز نزد پدر خود زندگى مى كند اما سال گذشته 
فوت كرده است. خود على نيز بنا بر اظهارات اعضاى خانواده اش به مصرف مواد 
روانگردان اعتياد دارد.  در ادامه تحقيقات، كارآگاهان اطلاع پيدا كردند كه متهم 
بواسطه شرايط مناسب مالى و زندگى جداگانه از همسرش، داراى خانه مجردى 
در محدوده اتوبان آزادگان - شــهرك آفتاب است كه با شناسايى اين محل،او 
صبح دوشــنبه دستگير و به اداره دهم پليس آگاهى تهران بزرگ منتقل شد.  
متهــم در همان اعترافات اوليه صراحتاً به ارتكاب جنايت اعتراف كرد و مدعى 
شد: برادرم باعث شد تا پسرم به مصرف مواد مخدر اعتياد پيدا كند و به همين 
علت پسرم فوت كرد. پس از آن تصميم گرفتم تا انتقام مرگ پسرم را از برادرم 
بگيرم و به همين علت در شب حادثه به در خانه اش رفته و زمانى كه وى قصد 
ورود به خانه اش را داشــت، ابتدا با او شــروع به صحبت كردم و زمانى كه با او 
درگير شدم، با چاقويى كه از قبل تهيه كرده بودم چند ضربه به او زده و بلافاصله 

با ماشين شخصى ام از محل فرار كردم.

روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

خط قرمز
12

خط قرمز: ساعت 10 صبح روز 29 اسفند ماه وقوع يك 
درگيرى منجر به قتل درمنطقــه مرتضى گرد - خيابان 

حسينى به كلانترى 171 مصطفى خمينى اعلام شد. 
بــا حضور مأمــوران در محل و انجام بررســى هاى اوليه 
مشخص شد جوانى 22 ساله به نام على بر اثر اصابت ضربه 
جسم تيز (چاقو) به ناحيه گردن فوت كرده و پدرش نيز از 
ناحيه كتف دست راست مورد اصابت چند ضربه چاقو قرار 
گرفته است.  با تشكيل پرونده مقدماتى با موضوع قتل عمد 
و به دستور بازپرس شعبه ششم دادسراى ناحيه 27 تهران، 
پرونده جهت رسيدگى در اختيار پليس آگاهى تهران بزرگ 
قرار گرفت.  كارآگاهان اداره دهم آگاهى با حضور درمحل 
جنايت به تحقيق از همسايگان و شاهدان جنايت پرداخته 
و در همان تحقيقات اوليه از چند شاهد اطلاع پيدا كردند 
كه چند تــن از اراذل و اوباش منطقه مرتضى گرد با يك 
موتورسيكلت به در منزل مقتول آمده، در ادامه با مقتول 
درگير شده و يك نفر از آن ها به نام مهدى 19 ساله با ضربه 

چاقو اقدام به كشتن مقتول كرده است.  با شناسايى مهدى 
به عنوان عامل اصلى جنايت، كارآگاهان اطلاع پيدا كردند 
كــه مهدى پس از ارتكاب جنايت از محل ســكونتش در 

منطقه مرتضى گرد و از تهران متوارى شده است. 
تحقيقات جهت شناســايى مخفيگاه مهدى همچنان در 
دستور كار كارآگاهان قرار داشت تا درنهايت كارآگاهان با 
انجام اقدامات پليســى اطلاع پيدا كردند كه او به تازگى 
به تهران مراجعه كرده اســت. بلافاصلــه با بهره گيرى از 
اطلاعات به دست آمده از محل هاى تردد مهدى در منطقه 

مرتضى گرد، كنترل نامحسوس از اين مراكز در دستور كار 
كارآگاهان قرار گرفت تا سرانجام در ساعت 18 روز دوشنبه 

دستگير و به اداره دهم پليس آگاهى منتقل شد. 
معاون مبارزه با جرايم جنايى پليس آگاهى تهران بزرگ با 
اعلام اين خبر گفت: متهم در تحقيقات اوليه منكر هرگونه 
ارتكاب جنايت شــده و انگيزه خود در مشاركت در نزاع و 
درگيرى را بواســطه حمايت از يكى از دوستانش در زمان 
درگيرى با مقتول عنوان داشــته و اعلام كرده كه يكى از 
دوســتانش بواسطه آشــنايى مقتول با يك دختر جوان، 
از مدتــى پيش با او درگيرى پيدا كــرده و روز حادثه به 
طرفدارى از دوســتش، به محل سكونت مقتول مراجعه 

داشته است.  
سرهنگ كارآگاه حميد مكرم در ادامه عنوان داشت: متهم 
در شرايطى منكر ارتكاب جنايت است كه تمامى شاهدان 
صحنه جنايت وى را صراحتاً به عنوان عامل جنايت مورد 

شناسايى قرار داده اند.  

دوئل عشقى با  اوباش رنگ خون گرفت            اعترافات وحشتناك پسر جوان به جنايت در درگيرى دسته جمعى 

باند 20 ساله هاى چركى 
در نيشابور متلاشى شد

باند  اعضاي  خط قرمز: 
ســارقان خشن معروف 
به «چركي» در نيشابور 
تاكنون  دستگير شده و 
به 11 فقره زورگيري و 

سرقت اعتراف كردند.
انتظامــي  فرمانــده 

نيشابور در اين باره گفت: در پي شكايت فردي مبني بر 
سرقت به عنف حدود يك كيلوگرم زعفران از او توسط دو 
جوان موتورسوار در محدوده پنجراه اين شهر به سرقت 
رفــت و موضوع به صورت وي ژه در دســتور كار تيمى از 
مأموران كلانترى 13 قرار گرفت. سرهنگ حسين بيات 
مختارى افزود: همزمان با بررســي اين سرقت، گزارش 
ديگري مبني بر سرقت منزلي در محدوده شهرك بسيج 
به مركز 110 اعلام شد كه با اظهارات مالباخته مشخص 
شــد يكى از ســارقان داراي خالكوبــي در ناحيه گردن 
مي باشد و همين سرنخ كافي بود تا راز ديگر سرقت هاي 

خشن نيز كشف شود. 
وى گفت: مأموران تجســس كلانترى 13 پس از تجزيه 
و تحليل ســرقت ها و با كمك مالباختگان، چهره فرضى 
متهم را ترسيم كرده و با مراجعه به بانك مجرمان سابقه 
دار متوجه شدند يكي از متهمان فردي 20 ساله معروف 
به «چركي» است كه داراي سوابق متعددي در زمينه نزاع 
، سرقت و شرارت مي باشد.  با شناسايي متهم اصلي، وي 
با هماهنگي مقام قضايي در يك اقدام غافلگيرانه و ضربتي 
دستگير و جهت تحقيقات بيشتر به كلانتري انتقال يافت. 
او كه در بازجويى هاى مقدماتــى منكر ارتكاب هرگونه 
جرمى بود در مواجهه با ادله و مستندات محكم مأموران 
لب به اعتراف گشود و به چهار فقره سرقت منزل، 6 فقره 
سرقت احشــام و طيور و يك مورد زورگيرى زعفران با 
همدستى دو دوست 20 ساله اش در سطح شهر نيشابور 
اقرار كرد. سرهنگ بيات مختارى يادآورشد: به دنبال اين 
اعترافات، دو همدســت اين متهم نيز دستگير شدند كه 
تحقيقات براى دســتيابى به ديگر جرايم احتمالى آنان 

ادامه دارد.

بازى مرگبار كودك 2 ساله 
 خط قرمز: كودك 2 ساله شهربابكى، بر اثر رها شدن 
الاكلنگ و برخورد آن با سرش جان خود را از دست داد. 
اين كودك شــهربابكى به همراه مــادرش براى تفريح 
به پارك ولى عصر(عج) اين شهرســتان رفته بود. زين 
الدينى، مدير بيمارستان شهربابك ضمن تأييد اين خبر 
گفت: اين اتفاق عصر دوشنبه افتاد كه بلافاصله كودك 

به بيمارستان منتقل شد.
وى افزود: پس از اقدامات اوليه بيمارستانى و تشخيص 
ضربه مغزى، وى جهت درمان به رفسنجان اعزام شد كه 

اين تلاش بى نتيجه ماند و كودك فوت كرد.

خط خبر

باند  اعضاي 
ســارقان خشن معروف 
به «چركي» در نيشابور 
تاكنون  دستگير شده و 
 فقره زورگيري و 

انتظامــي  فرمانــده 

خط قرمز - مهدى كاهانى مقدم: مــرد نقابدارى كه 
نزديك ظهر روز شــنبه (26 فروردين ماه) مؤسسه قرض 
الحســنه ثامن در خيابان چمن مشــهد را مورد دستبرد 
مسلحانه قرار داده بود، ســرانجام پس از سه روز تلاش و 

تحقيقات مستمر كارآگاهان روز گذشته دستگير شد.
به گزارش خبرنگار ما در اين سرقت مسلحانه كه ساعت 11 
و 25 دقيقه صبح شنبه در خيابان چمن 89 مشهد رخ داد، 
ســارق مسلح حدود سه ميليون تومان به سرقت برده و با 

يك دستگاه موتورسيكلت از محل متوارى شد.
درپى آن، كاركنان اين مؤسسه و شهروندان طى تماس با 
مركز پليس 110 مأموران انتظامى را در جريان گذاشتند و 
متعاقب آن با توجه به اهميت و حساسيت موضوع اكيپى 

از مأموران ضمن اعلام مراتب به مركز فرماندهى، در محل 
سرقت حضور يافته و به بررسى هاى مقدماتى پرداختند.

مأموران با حضور در محل و انجام تحقيقات و بررسى هاى 
اوليه متوجه شــدند كه جوانى سوار بر يك موتورسيكلت 
«پالس» مشكى رنگ و در حالى كه كاپشن مشكى به تن 
داشته با پوشاندن چهره و داشتن كلاه كاسكت سفيد رنگ، 
وارد اين مؤسسه شــده و با تهديد اسلحه، اقدام به سرقت 
پول هاى داخل بانك به شيوه كش رو زنى كرده و بلافاصله 
متوارى شده است. فرمانده انتظامى خراسان رضوى در اين 
باره به خبرنگار ما گفت: پس از وقوع اين حادثه با توجه به 
اهميت موضوع، طرح مهار براى دستگيرى سارق مسلح به 
اجرا گذاشــته شــد و با توجه به اظهارات شاهدان عينى و 
سرنخ هاى موجود، مشخصات سارق فرارى در اختيار تمامى 

نيروها و گشت هاى انتظامى قرار گرفت.
ســردار بهمن اميرى مقدم گفت: در ادامه كارآگاهان زبده 
پليس آگاهى اســتان در تحقيقات فنــى و در كمتر از 48 
ساعت توانستند مخفيگاه اين سارق تازه كار را كه در منطقه 
رسالت خواجه ربيع مشــهد قرار داشت، شناسايى كرده و 
پس از كنترل و مراقبت هاى نامحسوس و اطمينان از حضور 
متهم در اين محل، ســرانجام او را نزديك ظهر روز گذشته 
با هماهنگى مقام قضايى و در عملياتى غافلگيرانه دستگير 
كردند. رئيس پليس خراســان رضوى گفت: اين سارق 32 
ســاله كه «سعيد.س» نام دارد، هيچ سابقه كيفرى نداشته 
و در همان تحقيقات ابتدايى به سرقت مسلحانه از مؤسسه 
ثامن اعتــراف كرد. به گفته وى كارآگاهان مبارزه با جرايم 
جنايى پليس آگاهى خراســان رضــوى، با انتقال متهم به 
پليس آگاهى، تحقيقات خود را با دستورات تخصصى مقام 

قضايى به منظور كشف ديگر اقدامات مجرمانه اين سارق 
مســلح آغاز كرده اند. دادستان مركز استان نيز در همين 
رابطه به خبرنگار ما گفت: با توجه به اهميت و حساسيت 
موضوع ســرقت مســلحانه كه به طور مستقيم با امنيت 
اجتماعى و آرامش عمومى ارتباط دارد، از همان لحظات 
اوليه وقوع سرقت، دستورات ويژه اى براى پيگيرى جدى و 

دامنه دار آن به پليس داده شد.
غلامعلى صادقى افزود: اين درحالى بود كه با توجه به محرز 
بودن ســهل انگارى و قصور مؤسسه مالى ثامن به خاطر 
رعايت نكردن بسته حفاظتى، اين مؤسسه با صدور دستور 
قضايى پلمب شد. وى تأكيد كرد: دستگاه قضايى با برهم 
زنندگان نظم، آرامش و امنيت اجتماعى به ويژه در پايتخت 
معنوى ايران اسلامى هيچ گونه مسامحه اى نخواهد داشت 
و با آنان قاطعانه برخورد مى كند. دادستان مشهد همچنين 
از مسئولان مراكز مالى و بانك ها، كسبه و تجار خواست با 
رعايت نكات امنيتى و حفاظتى، از بروز اين قبيل سرقت ها 
پيشگيرى كرده و مانع برهم خوردن نظم و كاهش احساس 
امنيت عمومى شوند. ضمن آنكه درصورت بى توجهى به اين 
موارد، چنانچه سرقتى رخ دهد، با متخلفان به خاطر زمينه 
ســاز بودن وقوع جرم برخورد قانونى صورت مى گيرد. وى 
در خصوص پيگيرى پرونده سرقت از بانك صادرات خيابان 
بهمن خواجه ربيع نيز كه روز يكشنبه رخ داد، خاطر نشان 
كرد: تحقيقات وسيع بر روى اين پرونده نيز با جديت هرچه 
تمامتر در حال انجام است و اميد مى رود عاملان اين سرقت 

مسلحانه نيز به زودى دستگير شوند.

 مــرد نقابدارى كه 
 فروردين ماه) مؤسسه قرض 
الحســنه ثامن در خيابان چمن مشــهد را مورد دستبرد 
مسلحانه قرار داده بود، ســرانجام پس از سه روز تلاش و 

 مشهد رخ داد، 
ســارق مسلح حدود سه ميليون تومان به سرقت برده و با 

درپى آن، كاركنان اين مؤسسه و شهروندان طى تماس با 
 مأموران انتظامى را در جريان گذاشتند و 

دستگيرى سارق مسلح مؤسسه اعتبارى ثامن در 72 ساعت
رئيس پليس خراسان رضوى تشريح كرد



خط حادثه

دختر نوجوان در دام سرباز بيمارستان

يكي  سرباز  قرمز:  خط 
از بيمارستان هاي تهران 
كــه متهم اســت بعد 
از فريــب دختري 14 
ساله و به دست آوردن 
عكس هــاي خصوصي 
او 40 ميليــون تومان 
كرده  اخــاذي  وي  از 
دام  به  است، سرانجام 

پليس افتاد. 
چنــدي قبل فردي مأموران پليس فتاي تهــران را از ماجراي اين فريبكاري 
باخبر كرد. او گفت متوجه شده ام كه دختر 14 ساله ام در دام پسري فريبكار 
گرفتار شده است به طوري كه با تهديد دخترم 40 ميليون تومان پول و طلا 
از او اخاذي كرده است. بعد از طرح شكايت، دختر نوجوان تحت مشاوره پليس 

قرار گرفت. 
او گفت: مدتي قبل بود كه با پسري 26 ساله كه سرباز يكي از بيمارستان هاي 
شهر است، آشنا شدم. او من را فريب داد به طوري كه عكس هاي خصوصي ام 
را در اختيارش گذاشــتم. بعد از آن بود كه تهديد به انتشار عكس ها كرد و به 
ايــن بهانه 40 ميليون تومان پول و طلا به او دادم اما حالا درخواســت رابطه 

شيطانى دارد.
بعد از به دســت آمدن اين اطلاعات بود كه متهم شناســايي و بازداشت شد. 
ســرهنگ محمد مهدي كاكوان، رئيس پليس فتاي تهران بزرگ در مورد اين 
حادثه گفت: متهم در بازجويي ها به جرمش اعتراف كرده و گفته است كه افراد 

ديگري را هم به اين شيوه فريب داده است.

جنازه جارى هاى همدانى 
در رودخانه پيدا شد

 
خط قرمز: جســد دو زن از رودخانه اشتران تويسركان استان همدان بيرون 

كشيده شد. 
رحمت االله الوندى رئيس جمعيت هلال احمر تويســركان گفت: دو زن كه با 
يكديگر جارى بودند براى چيدن گياهان دارويى جمعه هفته گذشته از خانه 

خارج شدند.
وى افزود: با توجه به تأخير آن ها در بازگشت به خانه، خانواده آن ها نگران شده 
و موضوع را به پليس و هلال احمر اطلاع رسانى كردند كه پس از گذشت چند 

روز جسدشان در رودخانه اشتران كشف شد.
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دستگيرى گروگانگيران در سمنان
 ايرنا: فرمانده انتظامى اســتان ســمنان گفت: مأموران 
پليس آگاهى سمنان در يك عمليات آزادسازى گروگان، 
با آزاد كردن فرد ربوده شــده، پنج گروگانگير را دستگير 

كردند.
سردار روح الامين قاســمى افزود: با تماس خانواده اى با 
مركز فوريت هاى پليس 110 در ساعت 2 بامداد دوشنبه 
28 فروردين 96 با موضوع مفقود شــدن فرزند 23 ساله 
اين خانــواده، موضوع در دســتور كار كارآگاهان پليس 
آگاهى سمنان قرار گرفت و تحقيقات در اين رابطه آغاز 
شد. وى اضافه كرد: در ادامه افرادى در تماس با خانواده 
فرد ربوده شــده پرداخت 100 ميليون ريال براى آزادى 
فرزند آنان را خواستار شــدند كه با طرح اين موضوع از 
سوى گروگانگيران، بررسى و رســيدگى به پرونده وارد 
مرحله جديدى شــد و به ســرعت، گروه هاى تخصصى 
پليس تشكيل و عمليات براى آزادسازى فرد ربوده شده 
آغاز شــد. سردار قاسمى در تشريح چگونگى آزاد سازى 
اين فرد، گفت: در ادامه گروگانگيران براى دريافت مبلغ از 
اين خانواده محلى را تعيين كردند و قرار شد ساعت 16 
همان روز، با حضور در محل و پس از رسيدن به خواسته 
خود، فرد ربوده شــده را آزاد كننــد كه با ورود به موقع 
كارآگاهان پليس آگاهى سمنان و در يك عمليات ضربتى، 

فرزند اين خانواده آزاد شد.
وى افزود: مأمــوران پليس آگاهــى در اين ارتباط پنج 
گروگانگير كه يكى از آن ها زن بود را دستگير كردند و با 

تشكيل پرونده اى به مراجع قضايى تحويل دادند.
به گفته وى با تحقيقات انجام شــده، مشخص شد اين 
فرد با يك دســتگاه پرايد و با تهديد چاقوى 2 نفر ربوده 
و به خانه اى در سمنان منتقل شده بود. فرمانده انتظامى 
استان سمنان با اشاره به اينكه علت آدم ربايى اختلافات 
مالى در رابطه با مواد مخدر بوده است، خاطر نشان كرد: 
نيروى انتظامى با اجــراى طرح هاى مختلف انتظامى و 
اشــراف اطلاعاتى، اجازه نخواهد داد اخلالگران در نظم 

عمومى و امنيت پايدار جامعه خللى وارد كنند.

حمله 12 چماقدار به يك معلم 
مقابل چشمان دانش آموزان 

خط قرمز: يك معلم در روستايى از توابع شهرستان لالى 
در زمان حضور در مدرسه مورد ضرب و شتم قرار گرفت.

گودرز تركــى زاده فرماندار لالى ضرب و شــتم يكى از 
معلمان اين شهرستان را تأييد كرد و افزود: اين درگيرى 

بر اثر اختلافات خانوادگى اتفاق افتاده است.
گفته مى شود صبح روزدوشنبه 12 نفر كه سر و صورت 
خود را كاملا پوشــانده بودند، با چــوب و چماق به يك 
مدرســه ابتدايى در اين روستا حمله ور شدند و پس از 
بستن در مدرسه، يكى از معلمان را به شدت مورد ضرب 
و شتم قرار داده كه باعث ايجاد رعب و وحشت در ميان 

دانش آموزان ابتدايى اين مدرسه شد.

خط خبر

 چهار شنبه 30 فروردين 1396 
خط قرمز- ميلاد شكرى: امروز براى چندمين بار تلفنم  21 رجب 1438 19 آوريل 2017  سال سى ام  شماره 8378

زنگ خورد.هر بار شماره جلال بود. از اين همه سماجت 

جلال به تنگ آمده بودم .اين همه ســماجت شــگفتى 

داشــت .هر چند از ابتدا خودم و خانواده ام علاقه چندانى 

به اين وصلت نداشتيم اما خواستگارى هاى پايان ناپذير 

جلال موجب شد كه هم خانواده من و هم خانواده جلال 
به اين وصلت تن بدهند .

جلال شــغل خاصى نداشــت. در بوتيك لباس فروشى 

مردانه پدرش فروشــندگى مى كرد.پدرش مى گفت كه 

ديگر به سن بازنشستگى رسيده و اختيار امور را به دست 

جلال مى دهد و اوست كه بايد بوتيك را اداره كند . 

پدرم شرط گذاشته بود كه جلال خودش را بايد بيمه كند 

تا در آينده نان بخــور و نميرى براى زن و بچه اش باقى 

بماند .بابا عقيده داشت كار كردن در بوتيك كه دو سه تا 

بچه و نان خور ديگر هم دارد، شغل آينده دارى نمى شود. 
پدر هيچگاه جلال رو به عنوان داماد نپذيرفت. 

جلال با پذيرش شروط پدرم به خواستگارى ام آمد و من 

همه چيز را به پدرم ســپردم مبادا كه فردا من را متهم 

كنند كه تو براى ازدواج با جلال سخت گيرى نكردى! 

آخرين قول و قرارها گذاشته شد  .جلال با يك برگه بيمه 

به منزل پــدرم آمد. پدرم در اوليــن و ديدارهاى بعدى 

هيچگاه به جلال تاريخ مشخصى براى ازدواج قول نداد.

سماجت هاى جلال براى تاريخ روز عروسى دو سال طول 

كشيد. پدرم به بهانه آماده نبودن جهيزيه تاريخ ازدواج را 

به عقب مى انداخت بلكه بتواند بهانه اى به دست بياورد و 
جلال را از اين ازدواج منصرف كند.

عصر روز چهارشنبه جلال چندين بار تماس گرفت تا براى 

قرار نهايى عقد و ازدواج به منزلمان بيايد.بعد از گذشت 

دو سال از نامزدى نمى توانستيم بدون بهانه چيزى به او 
بگوييم. 

پدرم آن روز عصر با جلال قرار گذاشــت.طبق معمول با 

جعبه اى شيرينى به منزلمان آمد.پدرم از هر درى گفت تا 
جلال موضوع عقد و زمان عروسى را عنوان نكند. 

لحظات آخر احساس كردم حرف زدن پدرم و خواستگارم 

به جر و بحث منتهى شده است. در چشم بر هم زدنى قبل 

از اينكه از جلال پذيرايى كنم متوجه شدم هر دو با هم از 

منزل خارج شدند، گويا پدرم از جلال خواسته بود تا بقيه 

حرفهايشان را خارج از خانه بزنند. جلال با ادبيات تند و 

خشنى با پدرم حرف مى زد. ديگر حرف زدن از مشاجره 

هم گذشته بود، احساس كردم دست به يقه شدند و چند 
لحظه بعد صداى ناله پدرم را شنيدم.

با باز كردن در پدرم را در حالى كه چاقويى درون قلبش 
فرو رفته بود ديدم.

پدرم غرق در خون خود ناله كرد و در كمتر از چند ثانيه 

براى هميشه خاموش شد  و جلال كه مات و مبهوت به 
من نگاه مى كرد پا به فرار گذاشت... .

پايان دو سال نامزدى با قتل پدر زن

خط قرمز: دادستان عمومى و انقلاب شهرستان قدس از 
و انهدام باند زورگيرى حرفه اى دراين شهرستان خبرداد 
وگفت: 5 نفر از اعضاى اين باند دستگير و با قرار بازداشت 

موقت روانه زندان شدند.
مجيد كاويانى افزود: در پى شكايت جمعى از شهروندان 
مبنــى بر زورگيرى عده اى خلافكار در قالب راننده هاى 
مســافر كش از شــهروندان در محدوده ميدان آزادى 
موضوع در دســتور كار قرار گرفت. اين افراد با خودروى 
206 به مسافركشى اقدام و با سوار كردن همدستانشان 

در فاصله كمتر از 30متر با سلاح سرد مسافر را تهديد 
و زورگيرى مى كردند و اگر هم مســافر پولى نداشت در 
تماس بــا خانواده آن ها، درخواســت واريز مبلغى را به 

حساب خود داشته اند.
سه نفر از اعضاى اين باند متوارى هستند و 5 نفر ديگر 
به اتهام ســرقت مقرون به آزار و اذيت، سرقت مسلحانه 
و ايراد ضرب و جرح با چاقو با قرار بازداشت موقت روانه 
زندان شــدند.متهمان اين پرونده تا كنــون به 6 فقره 

سرقت مقرون به آزار و اذيت اعتراف كردند.

دادستان عمومى و انقلاب شهرستان قدس از شهروندان 
خواســت تا زورگيران مســافركش خيابــان آزادى را 

شناسايى و با مراجعه به دادسرا، طرح شكايت كنند.

 مسافركشان زورگير ميدان آزادى را شناسايى كنيد

خط قرمز: زن جوان به بهانه دريافت وام سه ميليون 
تومانى، مدير بانك را در تله اى گرفتار كرد و با همدستى 
شوهرش و مرد همسايه به اخاذى 150 ميليون تومانى 
دست زد. شاكى هشت ساعت در خانه متهمان گروگان 
بود. اوايل هفته جارى مردى ميانســال كه مدير يكى 
از بانك هاى شــهر كرج اســت با حضور در شعبه 13 
بازپرسى دادســراى جنايى تهران از دو مرد و يك زن 

به اتهام آدم ربايى و اخاذى شكايت كرد.
شاكى به قاضى حسن علائى  اصل ثمرين گفت: چند روز 
پيش زنى براى دريافت وام به بانك آمد. او درخواســت 
وام ســه ميليون تومانى براى تعميرات خانه اش درمحله 
حصارك كرج كرد. همكارانم بعد از بررسى درخواست وام، 
متوجه شــدند مدارك او ناقص است و نمى توانند به وى 
وامى بپردازند. روز بعد پيامك هايى را از طريق يك شماره 
تلفن ناشــناس دريافت كردم كه در آن زنى مدعى بود 
به دليل مشكلات مالى نياز به وام دارد. ابتدا توجهى نكردم 
تا اينكه زن ناشناس تماس گرفت و متوجه شدم او همان 
زنى است كه براى دريافت وام تعميرات مراجعه كرده بود.

*دامى براى مدير بانك
شــاكى ادامه داد: زن جوان روز حادثه از من خواست 
شرايط زندگى اش را بررسى كنم، شايد نظرم درباره وام 

تغيير كند. آن قدر اصرار كرد تا اين كه به خانه اش رفتم. 
زمانى كه وارد خانه اين زن شدم او تنها بود. دقايقى از 
حضورم در آن خانه نگذشــته بود كه دو مرد جوان در 
آپارتمان را بازكرده و وارد خانه شــدند. با ديدن آن ها 
شــوكه شدم. يكى از آن ها فرياد زد من شوهر اين زن 
هستم و تو در خانه ام چه مى كنى. هرچه گفتم اشتباه 

مى كنند  فايده اى نداشت.
وى گفــت: آن دو مرد كتكم زدند. دســت و پايم را با 
پارچه و طناب بســتند. تهديدم كردنــد مرا خواهند 
كشــت. يكى از آن ها حتى از صحنه كتك زدن من با 
گوشى خود فيلم گرفت و مرا تهديد كردند كه بايد 150 
ميليــون تومان به آن ها بپردازم، در غير اين صورت به 
من آسيب مى رسانند و فيلم را در فضاى مجازى منتشر 
كرده و آبرويم را خواهند برد. آن ها مرا مجبور كردند با 
معاون شعبه تماس بگيرم و پول را از او بخواهم. از ترس 
جانم با معاونم تماس گرفتم و به او گفتم برايم مشكلى 
پيش آمده و از وى خواســتم 150 ميليون تومان به 
حســابم واريز كند تا به محض بازگشتم به بانك اين 
پول را به حســاب بانك بازگردانم. او نيز به ناچار طبق 
خواســته ام عمل كرد. زن اخاذ و دو همدستش هشت 
ســاعت مرا در آن خانه به گروگان گرفتند و زمانى كه 

پول به حساب واريز شد و آن را برداشت كردند، مرا از 
آن خانــه خارج كردند. آن ها تهديدم كردند اگر ماجرا 
را به پليس اطلاع دهم، فيلم تهيه شــده مرا در فضاى 

مجازى منتشر خواهند كرد.
*دستگيرى زوج اخاذ

همزمان با تشــكيل پرونده قضايى، تحقيقات پليس 
آگاهى اســتان البرز براى بررسى موضوع و دستگيرى 
آدم رباهــاى اخاذ آغاز شــد. در اين مرحله مأموران به 
تحقيق از همكار شاكى پرداختند كه معلوم شد او طبق 

خواسته مدير بانك پول را واريز كرده است.
در اين مرحله با مشخصاتى كه مدير بانك به پليس داد، 
مأموران توانستند خانه زوج اخاذ را در محله حصارك 
كرج شناسايى كنند. سرانجام اين دو متهم دو روز پيش 
بازداشت شدند. متهمان به پليس آگاهى منتقل شدند و 
در جريان تحقيقات به آدم ربايى و اخاذى از مدير بانك 

اعتراف كردند.
متهم زن در بازجويى ها گفت: من ابتدا براى دريافت وام 
سه ميليون تومانى به شعبه اى كه شاكى كار مى كرد، 
رفته بودم. اما زمانى كه وام نگرفتم و به خانه بازگشتم  
مرد همسايه مان نزد من و شوهرم آمد و بعد از مطلع 
شــدن از ماجرا، از ما خواست اگر كمكش كنيم، يك 
شبه پولدار خواهيم شد. او نقشه گروگانگيرى و اخاذى 

را طراحى كرد و من و شوهرم با او همدست شديم.
وى افزود: مرد همسايه ابتدا با مدير بانك پيامكى ارتباط 
گرفــت و بعد من با همان خط تلفــن با او حرف زدم. 
اعتماد مدير بانك را جلب كردم و براى بازديد خانه ام 
آمد. قرار بود مرد همســايه از پول اخاذى شــده 20 

ميليون تومانى به ما بدهد كه ديگر خبرى از او نشد .
با اعتراف وى، شــوهرش نيز گفته هاى او را تأييد كرد. 
درحالى كه پليس در جســت وجوى همدست فرارى 
آن ها بود معلوم شد متهم فرارى 26 ميليون تومان از 

پول اخاذى شده را برداشت كرده و گريخته است.
بقيه پول هاى اخاذى شــده نيز توسط بانك با دستور 

قضايى مسدود و به حساب بانك بازگردانده شد. 

نقشه شيطانى زن جوان براى رئيس بانك

 ركنا:  مردى كه به دنبال اختلاف شديد بر سر معامله 
ملك چند ميلياردى در خيابان زعفرانيه، فروشنده را 
با همدســتى دو كارگر افغان ربوده بود، ديروز همراه 
دو همدستش در شــعبه ششم دادگاه كيفرى تهران 
محاكمه شد. چهاردهم اســفند 94 مردى با مراجعه 
به پليس از ناپديد شدن پدر سالخورده اش در حوالى 
باشگاه ســواركارى خبر داد. بدين ترتيب پرونده اين 
ماجراى مرموز در اختيار كارآگاهان پليس تهران قرار 
گرفت. آن ها در تحقيقات دريافتند حيدر - گمشــده 
80 ســاله - از چندى قبل با مــردى به نام «ناصر» - 

48 ســاله - بر ســر معامله يك ملك چند ميلياردى 
در خيابان فرشته اختلاف داشته است. تجسس ها در 
اين باره ادامه داشت تا اينكه 8 روز پس از ناپديد شدن 
پيرمرد ثروتمند، افراد ناشناســى از كشور افغانستان 
با خانواده اش تماس گرفتند و از ربوده شــدن او خبر 
دادند و براى آزادى اش خواستار 3 ميليارد تومان پول 
نقد شــدند. كارآگاهان كه در ادامه تحقيقات به ناصر 
ظنين شــده بودند، او را تحت بازجويى قرار دادند تا 
اينكه اعتراف كرد پيرمرد گمشــده را با كمك دو مرد 
افغان ربوده و در خانه اى واقع در جنوب تهران زندانى 

كرده اســت. بدين ترتيب مأموران حيدر را از اسارتگاه 
نجات دادند. در پى اعتراف هاى ناصر، دو مرد افغان نيز 
كه همدستش بودند، دستگير شدند. آن ها در بازجويى 
گفتنــد: ناصر به ما گفته بود مرد ســالخورده پدرش 
است و هوش و حواس ندارد، اما بعد از اينكه پيرمرد را 

ربوديم، تازه متوجه نقشه آدم ربايى شديم.

معماى گم شدن پيرمرد 80 ساله بعد از معامله ملك



مهندس عادل علیه قهرمان !

دلخوری شدید پرسپولیسی ها  از آیتم جنجالی نود
 فوتبال  سینا حســینی   آیتم جنجالی برنامه 
تلویزیونی 90 که شب گذشــته روی آنتن شبکه سه 
سیما رفت جنجال جدیدی در شبکه های اجتماعی به 
راه انداخت، تا حدی که کاپیتان تیم فوتبال پرسپولیس 

با انجام مصاحبه ای از نحوه رفتار دو تن از بازیکنان تیم 
فوتبال پرسپولیس به شــدت گلایه کرد و این مدل 

رفتارها را شایسته نام بازیکن پرسپولیس ندانست.
اما تمــام دلخــوری ها به ســید جلال حســینی 
برنمی گشــت، رامین رضاییان بازیکن اخراجی تیم 
فوتبال پرسپولیس هم از اظهارنظر فرشاد احمدزاده 
به شدت دلخور شد تا این بازیکن به نوعی از هم بازی 
قدیمی خود در صفحه شــخصی اش در اینستاگرام 
دلجویی کند. هرچنــد هنوز برانکــو ایوانکوویچ در 
ارتباط با این اتفاق موضع گیری رسمی نداشته است 

اما از گوشــه و کنار شنیده می شــود او نیز از برخی 
رفتارهای بازیکنانش در این آیتم تلویزیونی به شدت 
ناراحت اســت و اعتقاد دارد تمسخر بازیکنان تیم به 
سود مجموعه باشگاه نیست و باید احترام به اعضای 

تیم ملاک اصلی بازیکنان باشد.
سکوت رسانه های هوادار  تیم فوتبال پرسپولیس در 
شبکه های اجتماعی نیز نشان می دهد عوامل رسانه ای 
باشــگاه نیز از این اتفاق دلخور هستند.کانال خبری 
ارگان مکتوب باشــگاه پرسپولیس هرچند فیلم آیتم 
جنجالی را منتشر کرد اما با انتشار مصاحبه کاپیتان 
تیم فوتبال پرسپولیس نشــان داد تمایل چندانی به 
تائید رفتار بازیکنان تیم فوتبال پرسپولیس در برنامه 
90 ندارد تا جنجال بر سر رفتار بازیکنان پرسپولیس 

تداوم داشته باشد.

حالا شنیده می شود،مســئولان باشگاه پرسپولیس 
قصد دارند از بازیکنانی کــه در این آیتم بحث برانگیز 
حضور داشتند بخواهند به صورت رسمی از هواداران 
و بازیکنان تیــم عذرخواهی کنند تــا ماجرا پیش از 

برگزاری جشن قهرمانی تمام شود اما هنوز پاسخی از 
سوی این بازیکنان ارائه نشده است. 

برخی مسئولان باشگاه به ویژه بازیکنان و مربیان تیم از 
عادل فردوسی پور به شدت دلخور هستند و او را عامل 
بروز این اتفاق می دانند و اعتقــاد دارند عادل با این 

حرکت تیم را به حاشیه برده است!
قطعا اگر این اتفاق تا قبل از بــازی با پدیده مدیریت 
نشود و راه حلی برای رفع دلخوری ها پیدا نشود ممکن 
است جشن قهرمانی با حواشی خاصی همراه باشد که 

این اتفاق به سود پرسپولیسی ها نیست!

دیدار مرزبان با کلوپ
ورزش: مرزبان درباره تیم آینده اش در ایران گفت: در حال حاضر در 
آلمان بسر می برم و قرار است هفته دیگر با سفر به لیورپول دیداری با 
یورگن کلوپ داشته باشم. بعد از آن در صورت توافق با یکی از تیم های 
لیگ برتری با کادر بسیار قوی راهی ایران خواهم شد. یک دستیار قوی 
و یک مربی بدنساز که هر دو سابقه نشستن روی نیمکت مربیگری 
تیم ملی آلمان را دارند کادر من را برای فصل بعد تشکیل خواهند داد.

رضاییان قید حضور در جشن قهرمانی را زد
خبرآنلاین: جعفر کاشانی، رئیس هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس، 
اعلام کرد دلیلی ندارد با توجه به اینکه رامین رضاییان زحمات زیادی 
برای تیم پرسپولیس کشیده و در قهرمانی این تیم نقش داشته در جشن 
قهرمانی روز چهارشنبه این تیم شرکت نکند. اما شرط مسئولان باشگاه 
پرســپولیس مبنی بر حضور وی فقط با لباس شخصی باعث ناراحتی 
رضاییان شده و او قید حضور در جشن قهرمانی پرسپولیس را زده است.

توافق شبانه صداوسیما با سرخابی ها و 
تراکتور

کاپ: شب گذشته جلســه ای مهم در محل صداو سیما و با حضور 
معاونین و مدیــران این مجموعــه و همچنین علــی اکبر طاهری 
سرپرست باشگاه پرســپولیس، مصطفی آجورلو مدیرعامل باشگاه 
تراکتورســازی و پندار توفیقی دبیر هیئت مدیره باشــگاه استقلال 
تهران برگزار شد. در این جلســه پیرامون نحوه مشارکت طرفین در 
بحث تبلیغات بحث های مفصلی شد و برای اولین بار توافقاتی حاصل 
شد تا صدا و سیما و باشگاهها در بحث تبلیغات مشارکت داشته باشند. 

قرار است این توافقات ظرف روزهای آینده مکتوب و اجرایی شود.
فعلا بحث حق پخش مطرح نیســت و به نظر می رسد این 3 باشگاه 
به دنبال این هستند از تبلیغات تلویزیونی که قبل و حین برگزاری و 
پخش مسابقات روی آنتن می رود، سهمی را برای خود در نظر بگیرند. 

تکرار دیدار نساجی - خونه به خونه 
بدون حضور تماشاگران

ورزش:   فدراســیون فوتبال رای خود در خصوص نیمه تمام ماندن 
بازی نساجی مازندران و خونه به خونه بابل از هفته بیست وهشتم لیگ 
دســته اول فوتبال را اعلام کرد. براین اساس با توجه به اینکه نظریه 
اخیر داور مسابقه و نیز مستندات موجود در پرونده حکایت از این دارد 
که نیمه تمام ماندن مسابقه به جهت رفتار غیرورزشی تماشاگران هر 
دو تیم و در نهایت با تصمیم و دستور مقامات محلی بوده و داور مسابقه 
دخالت مستقیم در تعطیلی مسابقه نداشته است، لذا کمیته انضباطی 
با استناد به ماده 23 آیین نامه انضباطی حکم به تکرار مسابقه، بدون 
حضور تماشــاگران )میزبان و میهمان( و با رعایت سایر تشریفات و 
موازین قانونی توسط کمیته برگزارکننده مسابقات صادر و اعلام کرد. 

تیم ملی امید با پیروانی استارت می زند
ایسنا: مراسم قرعه کشی مسابقات مقدماتی قهرمانی فوتبال کمتر 
از 23 سال آسیا انجام شد و ملی پوشان فوتبال ایران با تیم های عمان، 
قرقیزستان و سریلانکا هم گروه شد.این مســابقات کمتر از سه ماه 
دیگر در تیرماه 9۶ آغاز می شود اما تیم ملی امید بعد از حذف ایران 
از انتخابی المپیک 20۱۶ ریو به حال خود رها شــده و هیچ گروهی 
مسئولیت فنی این تیم را بر عهده ندارد.با این حال پیش از این شنیده 
می شد که پس از برگزاری جام جهانی جوانان، امیرحسین پیروانی 
مسئولیت این تیم را بر عهده خواهد گرفت که از این رو پس از اتمام 
لیگ برتر برخی از بازیکنان دارای واجد شرایط همزمان با اردوی تیم 
ملی جوانان زیر نظر امیرحسین پیروانی کار خود را آغاز خواهند کرد.

ادینیو به استقلال نمی رسد
ورزش:  محمدرضا اخباری گلر تیم فوتبال تراکتورسازی که در چند 
وقت اخیر گفته می شد با مصدومیت روبرو است اما در تمامی مسابقات 
بدون مشکل بازی می کرد طبق اعلام پزشکان تراکتورسازی شرایط 
خوبی دارد و در دیدار مقابل اســتقلال هم می تواند بازی کند.تنها 
مصدوم تراکتورسازی در مسابقه روز پنجشنبه لوسیانو ادینیو است. 
این بازیکن روز گذشته در جریان تمرین تنها دور زمین دوید و با توجه 

به شرایط موجود نمی تواند مقابل استقلال به میدان برود. 

قوچان نژاد: من تنیسور نیستم!
تسنیم: قوچان نژاد گفت: البته کــه گلزنی خوب است اما من تنیسور 
نیستم! من در ورزش گروهی تمرین می کنم و ما در برابر آژاکس هیچ 
چیزی به دست نیاوردیم، با این حساب گلزنی و این که به همراه یورخنس 
)مهاجم فاینورد( بهترین گلزن اردویژه هستم یک سرگرمی است. این 
اتفاق چیز زیادی به من نمی گوید. به ویژه این که ما شروع خوبی در بازی 
با آژاکس داشتیم و این یک گناه است که پس از آن همه چیز از دست 
شما رها می شود. سخت است که بخواهید دست روی محل درد بگذارید! 
قوچان نژاد معتقد است که تیم هیرنوین باید 3 بازی پایانی خود را با پیروزی 
پشت سر بگذارد. مهاجم کلیدی تیم هیرنوین در این رابطه گفت: تیم های 
هراکلس و گرونیخن با اختلاف 4 و 3 امتیازی پس از هیرنوین قرار دارند اما 
من ترجیح می دهم تا به بالای جدول رده بندی نگاه کنم. قوچان نژاد درباره 
احتمال آقای گلی اردویژه هلند هم اظهار داشت: باید در 3 بازی باقی مانده 

ببینیم چه پیش می آید. من این کار را نمی کنم!

ضد حمله

جشن سرخ ساعت 17:45، ورزشگاه آزدی
فرش قرمز زیر پای پرسپولیس

حمیدرضاعرب: سرخ های پایتخت عصر امروز چه مقابل پدیده برنده باشند، چه 
بازنده، جشن قهرمانی شان را درمقابل دیدگان احتمالا ۱00هزار پرسپولیسی برپا 
خواهند کرد. قرمزها هشت فصل پیش بود که چنین فضایی را در ورزشگاه بزرگ 
آزادی رقم زدند. روزی که ارتش سرخ در واپسین ثانیه های بازی با سپاهان موفق 
شد با گل سپهرحیدری از سد ســپاهان بگذرد و صاحب جامی شود که همگان 
تصور می کردند بار دیگر روی دستان زردپوشان اصفهانی دیده خواهد شد. حال 
اما فضا کاملا با آن روزها متفاوت است. پرسپولیس خیلی زودتر از حد تصوربربام 
فوتبال ایران تکیه زده و 3 بازی تشــریفاتی را پیش رو دارد وهیچ انگیزه ای در 
میان آن ها نیست که بازی های باقی مانده را با پیروزی سپری کنند. دور از ذهن 
نیست که پدیده مشهد برای آنکه جشن پرسپولیس را تلخ کند با همان هیبتی که 
درهفته های اخیر دیده ایم رخ در رخ سرخ ها قرار بگیرد؛ کوبنده و سخت کوش.

 کاوه رفتنی شد 
ورزش:  در شرایطی که برخی مسئولان اســتقلال از مذاکره خود برای تمدید  
قرارداد کاوه رضایی با این باشــگاه خبر داده اند و حتی برخــی از اینکه او با این 
پیشنهادات موافقت کرده گفته اند، مدیربرنامه های کاوه رضایی مسئله دیگری 
را عنوان می کند. او در این باره می گوید: »ما هیچ مذاکره ای برای فصل آینده با 
مسئولان باشگاه نداشتیم و همه چیز را به پایان فصل موکول کردیم.« در شرایطی 
که از ابتدای فصل کاوه رضایی به عنوان یکی از گران قیمت ترین بازیکنان فصل 
مطرح شــده، به گفته مدیربرنامه های او، این بازیکن به جز پیش پرداختی که 
ابتدای فصل دریافت کرده، فقط ۱50 میلیون در طول 7 ماه اخیر گرفته است. این 
رقم با توجه به اینکه مبلغ قرارداد کاوه رضایی با استقلال بیش از یک میلیاردی 
که در سایت سازمان لیگ ثبت شده، عنوان می شد نشان می دهد که این بازیکن 
بخش عمده ای از قراردادش را دریافت نکرده اســت و از شرایط مالی باشگاه نیز 

اصلا راضی نیست. 
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   باشگاه استقلال رسید پرداخت قسط دوم قرارداد ساموئل بازیکن سابق خارجی را 
پرداخت کرد تا تنها یک قسط ۱35 هزار دلاری برای تسویه حساب کامل با این بازیکن 

باقی بماند.
    در رقابت های مقدماتی جام جهانی ۲۰1۸ روسیه تا پایان هفته هفتم  تیم 

ملی فوتبال ایران پرهوادارترین تیم آسیا است.
    تیم فولاد خوزستان برای دیدار با تیم استقلال خوزستان، تمرینات دیروز خود در 

اهواز را بدون حضور هواداران و پشت درهای بسته پیگیری کرد.
    برای مسابقه تیم های فوتبال صبای قم و سپاهان در هفته ۲۸ مسابقات لیگ برتر 
در قم بلیت  فروشی نمی شود و تماشای آن برای علاقمندان به فوتبال رایگان است.

   گوران یرکوویــچ  مهاجم تیم فوتبال ســیاه جامگان مشــهد اعتقاد دارد که 

شــانس این تیم و صبای قم برای ماندن در لیگ برتر به یک اندازه است. 
   اسپانسر باشگاه پرســپولیس بعد از قطعی شدن قهرمانی این تیم در 
لیگ برتر مبلغ 1۰۰ میلیون تومان را به اعضای ایــن تیم به عنوان پاداش 

پرداخت کرد.
   نتیجه حکم ژوزه حداکثر تا یک ماه دیگر اعلام خواهد شد.

   پیام صادقیان بازیکن تیم ماشین سازی به دلیل مصدومیت، تا پایان لیگ 
شانزدهم نمی تواند برای این تیم به میدان برود.

   بر اساس اعلام سازمان لیگ فقط کسانی می توانند در جشن قهرمانی حضور 

داشته باشند و روی سکو بروند که آی دی کارت ســازمان لیگ را داشته باشند. 
با این حســاب حضور رضاییان یا هر فرد دیگری خارج از تیم اصلا در این جشن 

امکان پذیر نیست. 
   رضاییان،مدیرعامل باشگاه ملوان ادعا کرد:گفتند پول بده تا ملوان را لیگ 

برتری کنیم. کم کم دارد باورم می شود رمالان قدرت دارند.
    برانکو در رابطه با اینکه قصــد دارد در بازی مقابل پدیده بــه چند بازیکن تیمش 
استراحت بدهد یا نه، گفت: سروش رفیعی و سیدجلال حسینی به خاطر محرومیت در 
دیدار مقابل الهلال قطعاً فیکس هســتند.ولی ممکن است به برخی بازیکنان استراحت 

دهیم. 

زرینچه: فوتبال ما 
گردن کلفت پروری 

می کند
ایســنا: جواد زرینچه پیشکسوت 
باشگاه استقلال در پاسخ به این سوال 
که نظرش راجع به اینکه گفته می شود 

مهدی رحمتی اســتقلال را در سفر به 
تبریز همراهی نمی کند چیست، عنوان کرد: این یک تصمیم خوب است. روی 
رحمتی حساسیت زیاد است و در بازی های اخیر هم دیده ایم که چه اتفاقات 
ناخوشایندی رخ داد. متاسفانه باشگاه های ما سالیان سال است که گردن کلفت 
پروری می کنند و این مسائل هم در این فوتبال رخ می دهد و این درحالی است 
که فوتبال اصلش این اســت که اگر باختید به حریف تبریک بگویید و اگر هم 

بردید به شکل منطقی خوشحالی کنید.

حاجیلو: دیدار 
پرسپولیس و 
سیاه جامگان 

نشان دهنده فوتبال 
سالم یا ناسالم است

تسنیم: اصغرحاجیلوسرپرست تیم 
فوتبال سایپا درمورد بازی پرسپولیس و سیاه جامگان در هفته پایانی لیگ برتر و 
اهمیت این بازی برای تیم های انتهای جدولی تصریح کرد: من مطمئنم با توجه 
به شخصیت برانکو، پرسپولیس در سه دیدار خود نیز با تمام توان بازی می کند 
و حتی شنیدم خود او نیز به این موضوع اذعان داشته است. بازی پرسپولیس 
و ســیاه جامگان در هفته پایانی می تواند در سرنوشت تیم های سیاه جامگان، 
صبای قم، سایپا و حتی صنعت نفت آبادان تأثیرگذار باشد و این دیدار می تواند 

نشان دهنده فوتبال سالم یا ناسالم باشد.

شاکری: همیشه 
مقابل پرسپولیس 

بهترین بودم
ورزش سه: مهاجم پدیده در آستانه دیدار 
حســاس تیمش با پرســپولیس گفت: از 
هم اکنون می دانیم که بازی ســختی در 

پیش داریم چراکه قطعا ۱00هزار تماشــاگر 
پرسپولیس برای حضور در جشــن قهرمانی تیم شــان خواهند آمد و می خواهند که با 
پیروزی و مقتدرانه جام قهرمانی را بالای ســر ببرند.یونس شاکری که به درخشش در 
این بازی امیدوار اســت تاکید می کند: همیشــه بهترین بازی هایم را برابر پرسپولیس 
انجام داده ام و خاطرم هست که اولین بار آقای کاظمی مرا که ۱8سال سن داشتم برابر 
پرسپولیس در آزادی به میدان فرستاد. امیدوارم این بار اگر با صلاحدید کادر فنی به زمین 

رفتم بتوانم یکی از به یادماندنی ترین بازی هایم را به نمایش بگذارم.
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ورزشـــی

شلیک بی پایان عادل
 به حرمت و کسوت

جواد رستم زاده: عادل فردوسی پور که همه گاه از حمایت های عجیب 
برخوردار بوده و در پس همین حمایت هایی که دیگران برخوردار نبودند! 
برای خود تاج و تختی از محبوبیت و معروفیت بنا کرده ، بار دیگر نشان داد 
دلخوری بســیاری از ارکان فوتبال از وی و حتی قهر بسیاری از آنها با نود 

بی جهت نبوده است.
او دوشنبه شــب زیرکانه به مغز بزرگترین باشــگاه ایران شلیک کرد و با 
نمایش آیتمی عجیب به نام »فان« باعث نارضایتی بسیاری از بینندگان و 
فوتبالی ها شد. شاید باید حرف های قلعه نویی ،مایلی کهن ،رویانیان، دایی 
و... را طلا گرفت که فردوسی پور را عامل بسیاری از بدبختی های فوتبال 
معرفی می کنند و روی تاثیر گذاری او در بســیاری از اتفاقات ناخوشایند 

انگشت می گذارند.
او پیش از شوی مضحک و تاثربرانگیز دوشنبه شب هم البته بارها برای بالا بردن 
تعداد بیننده ها و پیامک ها و ... مدیرعامل را روبروی بازیکن و بازیکن را مقابل 
کاپیتان و ارکان فدراسیون را مقابل هم و .... قرار داده بود. کاری که به عقیده 
همه باعث اصلی بداخلاقی ها و بی حرمتی ها در مقاطع بسیاری بوده است.
کجا نسل های گذشته فوتبالیست ها ادای کاپیتان شان را در می آوردند و چه 
کسی جرئت داشت روی حرف امثال پروین و حجازی و عابدزاده و محمدخانی 

و ...حرف بزند ؟
مهندسی افکار عادل 20 است)نیســت؟(. این را می توان به نظرسنجی 
پیامکی گذاشت و به برنده های آن هم از درآمد پیامک هایی که به جیب 

هیچ کس نمی رود!  جایزه خوب داد.
بدون اغراق او بهترین گزارشگر ایران با اختلاف بالا است و توانایی هایش در 
مجری گری بر کسی پوشیده نیســت اما باند قدرتمند روی صحنه و پشت 

صحنه ای که در سیما صاحب شده را هم کسی نمی تواند انکار کند. 
او به دلخواه خودش  یکی مثل »میثاقی« را بال و پر  می دهد و در حالی که 
بسیاری از گزارشگران توانمند تر و با سوادتر پشت خط این »دلخواهی«، 
بدون حمایت عادل، جان می کنند، تلاش می کنــد از او چهره ای موفق 

بسازد و برنامه ۱20 را تقدیمش می کند.
بعد از دعاوی کی روش و برانکو، بیشترین گزارش های پرسپولیس به مرد 
موفرفری خندان رســید. برای اینکه به خریدهای خارجی اشاره کند،به 
گلنزنی طارمی و به مدل موی بازیکن ها و به چالش رضاییان بپردازد. حالا 
هم پرسپولیسی های جوان و خام ، خوراک خوبی بودند برای اهداف عادل 
خان و شویی که با اجرای مضحک میثاقی به روی صحنه رفت. نود خواسته 
یا ناخواسته و با استفاده از بی تجربگی پرسپولیسی ها حرمت ها و کسوت 
را نشــانه رفت و موجی از نارضایتی را ایجاد کــرد. او بر چهره تیم صاف و 
یکدست برانکو چروک انداخت و باشگاه قهرمان ایران را وارد چالشی کرد 

که احتمالا اثرات آن را به زودی خواهیم دید.
در این بین آنچه مثل مته ذهن ها را ســوراخ می کند این که عصر حکومت 

یکطرفه عادل چه زمانی در فوتبال بی دایه ما به سر خواهد رسید ؟

خداحافظ نارنجي وفادار
وداع »صادقي« بعد از نجات سايپا

امیر کوشا: هفته گذشــته بود که بحــث خداحافظي 
ابراهیم صادقي کاپیتان سایپا از فوتبال مطرح شد. بعد 
از این اتفاق، خود صادقي سکوت کرد اما عوامل باشگاه 
اعلام کردند کــه صادقي هنوز هیــچ صحبتي در مورد 
خداحافظي از فوتبال نداشــت. از یک طرف باشگاه این 
مسئله را تکذیب مي کرد، از طرف دیگر اصغر حاجیلو به 
صراحت مي گفت: »صادقي تصمیمي براي خداحافظي 
ندارد وگرنه به من مي گفت چــون او همه چیز را به من 
مي گوید.« با این صحبت ها به نظر مي رسید خداحافظي 
ابراهیم صادقي از فوتبال شایعه اي بود که نباید باور کرد 
اما به هر حال باشگاه ســایپا جلسه اي با ابراهیم صادقي 
برگزار کرد که اگر قرار بر خداحافظي اش از فوتبال باشد، 

برایش مراسمي در نظر بگیرند. 
صادقي ظاهرا به این جلسه رفت اما گفت هنوز تصمیم 
نهایي اش در مورد خداحافظي را نگرفته و احتمالا هفته 

آینده در این رابطه تصمیم خواهد گرفت.
هفته آینده هم رسید و اتفاقا سایپا در بازي هفته بیست 
و هشتم مقابل استقلال خوزســتان در اهواز یک امتیاز 
ارزشمند گرفت. با توجه به اینکه صادقي گفته بود هفته 
آینده در مورد خداحافظي اش از فوتبال تصمیم نهایي اش 
را مي گیرد اما تا الان هیچ خبري نشــد که نشد. چرا که 

سایپا هنوز در خطر سقوط است.
 ظاهرا ابراهیم صادقي تصمیم نهایي اش براي خداحافظي 
از فوتبال را خیلي وقت است که گرفته اما به خاطر اینکه 
سایپا در شرایط سختي اســت و هنوز ماندنش در لیگ 
برتر قطعي نشده، نمي تواند این تصمیم خود را اعلام کند. 
صادقي قصد داشت بعد از پیروزي تیمش مقابل استقلال 
خوزستان و کسب 3 امتیازي که سایپا را از خطر سقوط 
دور مي کرد، خداحافظي اش از فوتبال را رسما اعلام کند 

اما تساوي باعث شد نارنجي پوشــان همچنان در خطر 
سقوط بمانند. 

اگرچه سایپا با سقوط فاصله دارد اما کاپیتان این تیم فکر 
مي کند اگر خداحافظي اش از فوتبال را اعلام کند، ممکن 
است روي تیم تاثیر بگذارد و بازیکنان نتوانند آنطور که 
باید و شاید کار خود را دنبال کنند. به همین دلیل او فعلا 
سکوت کرده. سکوت کرده تا سایپا از منقطه خطر دور 
شود و در لیگ برتر بماند اما چه تیم در لیگ برتر بماند 
که احتمالش خیلي زیاد اســت و چه نماند، چیزي که 
مشخص شــده این اســت که باید بگوییم: »خداحافظ 

نارنجي وفادار« 
چرا صادقي   تصمیم بــه خداحافظي از فوتبال 

گرفت؟
صادقي قبلا گفته بود هر وقت که نتواند در بیش از نیمي 
از بازي هاي تیمش حضور داشــته باشد، بدون شک از 
فوتبال خداحافظــي خواهد کرد. لیگ شــانزدهم هم 
شرایطي در سایپا به وجود آورد که صادقي نمي توانست 
زیاد به میــدان برود. او هر وقت هم بــه میدان مي رفت 
خیلي آماده و خوب نشان مي داد اما آمار پایین حضور او 
در بازي ها باعث شد کاپیتان سایپایي ها زودتر از موعد 

تصمیم به خداحافظي بگیرد. 

بیرانوند، در یک قدمی دستکش طلایی
ورزش سه: علیرضا بیرانوند با کلین شیت در دیدار هفته بیست و هفتم موفق شد فاصله 
خود را با دیگر رقبا بیشتر کند، اخباری، لی اولیویرا، لک و شیخ ویسی دیگر گلرهایی بودند 
که توانستند دروازه خود را بسته نگه دارند.         دو دروازه بان ملی پوش فوتبال ایران این روزها 
در صدر جدول بهترین گلرهای حاضر در لیگ برتر قرار دارند. بیرانوند و اخباری، در حالی که  
رحمتی و مظاهری را پشت سر خود می بینند در رقابتی سایه به سایه به دنبال کسب عنوان 

بهترین گلر شانزدهم هستند.

رحمتی سرانجام مسافر تبریز شد
ورزش: پیش از این گفته می شد مهدی رحمتی به دلیل حواشی که احتمال دارد در 
تبریز برایش اتفاق بیفتد در این ســفر تیمش را همراهی نخواهد کرد . با این حال در 
تمرین دیروز آبی پوشان تصمیم برآن شد که رحمتی همراه تیم به تبریز سفر کند تا 
استقلال برای بازی حساس با تراکتورسازی کاپیتان تیمش را در اختیار  داشته باشد.
گفته می شود بزرگترهای استقلال به منصوریان توصیه کردند که عدم حضور رحمتی 
در بازی با تراکتورسازی به دلیل فحاشی هواداران این تیم باعث بدعت غلط می شود 
و به همین دلیل سرمربی اســتقلال تصمیم گرفت در بازی روز پنجشنبه از کاپیتان 

تیم خود استفاده کند. 

کادر فنی استقلال مشکی پوش شد
ورزش: مربیان استقلال قصد دارند به دلیل احترام به جان باختگان سیل آذربایجان 
شرقی و غربی با لباس مشکی روی نیمکت بنشینند.برهمین اساس و با تصمیم علیرضا 
منصوریان و به احترام هموطنان جان باخته در حوادث اخیر آذربایجان شرقی و غربی، 
مربیان استقلال در بازی مقابل تراکتورســازی با لباس مشکی روی نیمکت حضور 

خواهند داشت و بازیکنان نیز با بازوبند مشکی به زمین می روند.

باشگاه پرپسولیس: 
مصاحبه هماهنگ 

نشده بود
خمارلو، مدیر روابط عمومی باشــگاه 
پرســپولیس می گوید:  اخباری که 
منتشر می شود مبنی بر اینکه داخل 
تیم ما مشکلی به وجود آمده حقیقت 
ندارد. این مصاحبه)قسمت فان برنامه 
نود( با باشگاه هماهنگ نشده بود و اگر 
هماهنگی صورت می گرفت ما قطعا با 
آن مخالفت می کردیم چرا که بعضی از 
این شوخی ها خیلی قشنگ نبود.  البته 
ممکن اســت آدم ها با همدیگر فرق 
داشته باشند مثلا آقای برانکو نسبت 
به اینکه در شوخی اســمش به زبان 
آمد هیچ واکنشی نداشت اما دیگری 
ممکن اســت جور دیگری فکر کند و 
دوست نداشته باشد با او شوخی بشود.



گزارشى از تمرينات سريع ترين مرد ايران در استاديوم امام رضا(ع)

تفتيان: خيلى زود به زير 10 ثاني ه مى رسم
 دو و ميدانى  هاشم رسائى فر  اگر همه افتخارات چند 
سال اخير حسن تفتيان را كه كنار بگذاريم و فقط بخواهيم 
مهمترين و با ارزش ترين آنها را انتخاب كنيم قطعا راه يابى 
به نيمه نهايى المپيك و دويدن كنار دوندگان بزرگ دنيا آن 
هم به عنوان اولين ايرانى ، افتخارى ستودنى است كه به نظر 
مى رسد حالا حالاها كسى نتواند تكرارش كند مگر خودش.
سريعترين مرد ايران براى اينكه بازهم تكرار كند افتخاراتش 
را و صعود كند در بيــن بهترين هاى ســرعت دنيا، از ريو 
برنگشته برنامه هايش را تقديم فدراسيون دووميدانى كرد. 
اولين گام مذاكره با يك مربى با كلاس جهانى بود كه بتواند 
از اينجا به بعد تفتيان را در جمع بهترين هاى مواد سرعت 
دنيا بالا بكشــد. اونتانن فرانســوى گزينه مد نظر تفتيان و 
فدراســيون دووميدانى بود كه بعد از مذاكرات اوليه قبول 
كرد تا سريعترين مرد ايران را مربيگرى كند. اونتانن اما نمى 
توانست در ايران حاضر شود براى همين قرار شد تا تفتيان 
به فرانسه سفر كند و تمريناتش را آنجا پى بگيرد. تفتيان 10 
هفته اى در پاريس تمرين كرد كه هم خودش و هم اونتانن 
از اين تمرينات رضايت داشتند. تمديد نشدن ويزا مشكلى 
شد تا تفتيان به ايران برگردد. اما تمرين در ايران هم به دور از 
مربى بود و هم محلى كه بشود با امكانات مناسب و شرايطى 

خوب ميزبان سريع ترين مرد ايران باشد كم پيدا  مى شد.
 وقتى به تفتيان پيشنهاد شد كه تمريناتش در ايران را مى 
تواند در مشــهد پيگيرى كند ابتدا تصور مــى كرد بايد در 
شرايط و پيست معمولى بدود اما صحبت از پيست ورزشگاه 

تازه تأسيس امام رضا(ع) كه شد همه چيز فرق كرد.

*اولين دونده در ورزشگاه امام رضا(ع) 
دوشنبه ساعت 5 بعد از ظهر اولين تمرين سريع ترين مرد 
ايران قرار بود در ورزشگاه امام رضا(ع) آغاز شود چند دقيقه 
اى از او زودتر به محل تمرين رسيده بوديم تفتيان با پدرش 
كه با  لهجه شــيرين تربتى صحبت مى كرد وارد مجموعه 
شد. باهماهنگى و راهنمايى دوســتان خوبمان در تربيت 
بدنى آستان قدس رضوى وارد ورزشگاه امام رضا(ع) شديم. 
«آمديم خارج! »اولين عكس العمل سريع ترين مرد ايران اين 

بود بعد از ديدن ورزشگاه. خودش مى گفت اولين بار است 
كه اينچنين ورزشگاهى با اين امكانات در ايران مى بينم.همه 
چيز اينجا در حد عالى است قبلا عكس هايش را ديده بودم 
حدس مى زدم بايد خوب باشد اما نه تا اين حد! عكس هاى 
ورزشگاه را حتما براى مربى ام مى فرستم و كلى پز ميدهم 
كه اينجا كشور و استان ماست! قطعا اگر اين چنين امكاناتى 
در كشور ما وجود داشته باشد تفتيان هاى زيادى مى توانند 

در دووميدانى ايران رشد پيدا كنند.
*شرايط متفاوت

گويا حسن تفتيان تا اينجا از شرايطى كه دارد رضايت كامل 
دارد او به برنامه ريزى خوبى كه بعد از المپيك برايش توسط 
فدراسيون شــده و اينكه مربى را برايش استخدام كرده اند 

كه از شناخته شده هاى دنياى دووميدانى است اشاره مى 
كند كه همه اين ها اتفاقات خوبى اســت كه بعد از المپيك 
براى اين دونده خراسانى افتاده تا او با رضايت و انگيزه بيشتر 
تمريناتش را دنبال كند. «بعد از المپيك كار حرفه اى خوبى 
انجام شــد مثل همه حرفه اى هاى دووميدانى دنيا. آن هم 
برنامه ريزى براى 4 سال آينده و موفقيت در المپيك پيش 
رو. اميدوارم به هدفى كــه داريم برســيم. مربى كه گفته 
المپيك بعد مى تواند المپيك من باشــد.ان شاء االله كه در 

توكيو درخشان تر از ريو ظاهر شوم.»
*خيلى زود زير 10

 اينكه چه دونــده اى از ايران بتواند زمان زيــر 10 ثانيه را 
در 100 متر ثبت كند خودش افتخار بزرگ ديگرى اســت 

كه خيلى هــا منتظرند تا ببينند تفتيان بــا ثبت اين زمان 
خواهد توانست باز هم ســريعترين مرد ايران باقى بماند؟ 
الان كه شــرايط تا حدود زيادى فراهم شده و برنامه ريزى 
خوبى هم در پيش هست شــايد اين اتفاق به زودى بيفتد. 
حســن تفتيان هم با اين موضوع موافق اســت.« مربى ام 
حرف قشنگى مى زند مى گويد ما حرفه اى هستيم و داريم 
به بهترين شكل ممكن برنامه هايمان را انجام  مى دهيم و 
قطعا به نتيجه خواهيم رســيد  من هم با اين حرف موافقم 
اما اين را هم نبايد فراموش كرد ركورد روز مسابقه ثبت مى 
شود و بستگى دارد آن روز شرايط جوى چگونه باشد؟ روز 
روزه حسن تفتيان باشد يا نه اما با اين وجود من فكر مى كنم 
با توجه به تمريناتى كه دارم رسيدن به ركورد زير 10 ثانيه 

خيلى زود اتفاق خواهد افتاد.»
*خراسانى ام

در نبود حســن تفتيان در ايران خبرى منتشر شد كه براى 
دووميدانى خراســان رضــوى نگران كننده بــود و آن هم 
حضور اين دونده در مسابقات رسمى به نمايندگى از استان 
خوزستان! اين يعنى خوزستانى ها پيشنهاداتى به او دادند 
مبنى بر حضــورش در ميادين به نام يك ورزشــكار از اين 
اســتان. خودش كه از اين اتفاق چندان خوشــحال به نظر 
نمى رســد. «من خيلى در جريان نيستم در غياب من گويا 
مسئولان خوزستانى با برادرم صحبت كردند و پيشنهاداتى 
هم دادند اما در جلسه اى با مسئولان استان خراسان رضوى 
و نماينده شهرمان صحبت هايى مبنى بر حمايتشان شده كه 
فعلا مورد خوزستان را منتفى نموده است.اين را هم بگويم 

هر جا كه باشم خراسانى ام.»
*كنترل از راه دور

تمرينات تفتيان كه اســتارت مى خورد همه چيز از همان 
ابتدا با برنامه اى كه مربى فرانسوى اش داده چك مى شود. 
اونتانن اگرچه در ايران كنار او نيست اما همه چيز طبق برنامه 
و اصولى پيش مى رود .حضور در رقابت هاى كشــورهاى 
اسلامى در باكو اولين ميدان حسن تفتيان خواهد بود و بعد 
بايد منتظر باشيم تا او را در قهرمانى آسيا ببينيم. شايد يكى 
از اين در ميدان ركورد زير 10 ثانيه تفتيان را به خودش ديد.

رئيس فدراسيون : از نتايج پينگ پنگ 
قهرمانى آسيا  راضى ام

 ورزش: رئيس فدراسيون پينگ پنگ  گفت: با سند و مدرك مى گويم 
سطح مسابقات قهرمانى آسيا از المپيك هم بالاتر بود و از نتايج   راضى 

هستم اما پيروزى جمالى فر واقعاً چسبيد.
 مهرداد على قارداشى  گفت: در هر دو بخش مردان و زنان مسابقات 
قهرمانى آســيا دارندگان طلا، نقره و برنز  المپيك حضور داشــتند. 
همچنين بر خلاف  المپيك كه از هر كشور فقط دو نفر مى توانستند 
شركت كنند در اين مسابقات بقيه نفرات خوب كشورهايى مانند چين 
هم شركت داشتند. بنابراين به نظرم سطح مسابقات از  المپيك هم 
بالاتر بود و اين موضوع را با سند و مدرك و با توجه به رنكينگ جهانى 
بازيكنان عنوان مى كنم.  قارداشى  گفت: صادقانه بگويم از نتايج ناراضى 
نيستم. فاطمه جمالى فر در مقابل بازيكن هندى با فكر و حوصله بازى 
كرد و رقابت  شانه به شانه اى را داشت. واقعاً پيروزى كه او به دست آورد 
چسبيد. در مورد بقيه ملى پوشان هم اين كه  بيايند بازيكن بالاتر از 
خودشان را شكست دهند، اتفاق نيفتاد و البته به رنكينگ پايين تر از 
خود هم نباختند در نتيجه معمولى بودند . نتايج طبق رنكينگ قابل 
پيش بينى بود و به  هر حال بايد به اين بازيكنان اعتماد كنيم.  بازيكنان 
هم بايد بر روى نقاط ضعف خود كار  كنند و تلاششان بيشتر شود تا در 

سال هاى آينده تيم   ملى جوانان نتايج بهترى بگيرند.

قرارداد «جيوگانيك» با قايقرانى نهايى شد
مهر: رئيس فدراسيون قايقرانى از نهايى شدن قرارداد «جيوگانيك» 
براى هدايت تيــم روئينگ خبر داد و گفت: وى از دوم ارديبهشــت 
همكارى خود با قايقرانى ايران را به طور رسمى آغاز مى كند. غلامرضا 
امينى گفت: با نزديك شدن به ارديبهشت ماه قرارداد «جيوگانيك» 
ســرمربى خارجى تيم روئينگ را قطعى كرده ايم. قرار است وى از 

ابتداى ارديبهشت ماه تمرينات خود را همراه ملى پوشان آغاز كند. 
 ما بودجه اى كه براى پيشبرد برنامه هايمان لازم داشتيم را دريافت 
كرده ايم و مشكلى به نام بودجه با وزارت خانه نداريم. به هر صورت 

بودجه اى كه نياز داشتيم در اختيارمان گذاشته اند. 

مربى تيم ملى وزنه بردارى:
وعده قهرمانى در آسيا را نمى دهيم 

مهر: مربى تيم ملى وزنه بردارى گفــت: اكثر اعضاى تيم اعزامى به 
رقابت هاى قهرمانى آسيا براى نخستين بار به مسابقات بين المللى 

اعزام مى شوند و تجربه زيادى از اينگونه ميادين ندارند.
 وحيد ربيعى گفت: ملى پوشان در حال حاضر در شرايط خوبى قرار 
دارند. در اين مرحله از اردو، تمرينات منظمى را ســپرى كرده اند و 

روزهاى آينده نيز كاملا براى مسابقه قهرمانى آسيا آماده مى شوند.
وى گفت: قول قهرمانــى نمى دهيم، ولى تمام ســعى و تلاش مان 
باوجود عدم حضور المپيكى ها، كسب يكى از سكوهاى تيمى است. 
با اين شرايط دشــوار اميدواريم در اين مسابقات نتايج قابل قبولى را 
بدست آوريم. هدف كادر فنى از تشــكيل اردوها، جوانگرايى بوده و 
براى ســاختن يك تيم پرقدرت در جهان، نياز به فرصت چند ساله 
داريم. اميدواريم در آينده حمايت بيشترى از اين رشته صورت گيرد 

تا فدراسيون نيز اردوهاى بهترى را براى ملى پوشان خود برپا كند.

با حكم وزير ورزش و جوانان؛
دنيامالى به عنوان عضو هيئت رئيسه 

فدراسيون قايقرانى منصوب شد
ورزش: احمد دنيامالى با پيشــنهاد رئيس فدراسيون و حكم وزير 
ورزش و جوانان به عنوان عضو هيئت رئيســه فدراســيون قايقرانى 
منصوب شد.   احمد دنيامالى رئيس پيشين فدراسيون قايقرانى و عضو 
هيئت رئيسه فدراسيون جهانى كانوئينگ و نائب رئيس كنفدراسيون 
كانوئينگ آسيا، با حكم مسعود سلطانى فر وزير ورزش به عنوان عضو 

هيئت رئيسه فدراسيون قايقرانى منصوب شد.

رحيمى: هيچ گزينه اى براى دبيرى 
فدراسيون هندبال قطعى نيست

مهر: رئيس فدراســيون هندبال با رد اخبار مربوط به معرفى گزينه 
دبيرى اين فدراسيون گفت: انتخاب هيچ گزينه اى براى اين پست 
قطعى نيســت.  عليرضا رحيمى   گفت: تا اين لحظه چند نفر گزينه 
براى قبول مسئوليت دبيرى فدراسيون مطرح هستند اما اين گزينه ها 
بايد براى تائيد به وزارت ورزش معرفى شوند و هنوز هيچ گزينه اى 
قطعى نشده اســت.  وى افزود: ما نمى توانيم اسامى را اعلام كنيم. 
داريم با برخى از گزينه ها مذاكره مى كنيم. همين طور براى برخى 
مسئوليت كميته ها نيز در حال بررسى هســتيم كه در نهايت اين 
نفرات نيز بايد از سوى وزارت ورزش تاييد شوند. همانطور كه اسامى 
كانديداهاى حضور در انتخابات فدراسيون هندبال نيز پس از تاييد 

وزارت نهايى مى شوند.

خبر

 انگليس / ليگ برتر
 ميدلزبــورو 1 ...............................................................2 آرســنال

اسپانيا/ لاليگا
 آلاوس 2 ............................................................... 1 ويارئــال

ميز نتايج
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خداحافظى ترى از 
چلسى در پايان فصل

سايت باشگاه چلسى: باشگاه چلسى در 
بيانيه اى رسمى اعلام كرد كاپيتان باسابقه اين 
تيم در پايان فصل از جمع شيرهاى لندن جدا 
خواهد شد. جان ترى كه اولين بازى رسمى 

خود را براى آبى ها در ســال 1998 انجام داد با 
713بازى براى اين تيم، سومين بازيكن تاريخ باشگاه از اين لحاظ است. البته هيچ بازيكنى 
به اندازه او در باشگاه چلسى بازوبند كاپيتانى را نبسته و ترى با 578بازى به عنوان كاپيتان، 
ركورددار است. اين بازيكن 36ساله در پيراهن چلسى به افتخارات گوناگونى دست يافته كه 
شامل 5قهرمانى جام حذفى، 3جام اتحاديه و يك ليگ قهرمانان اروپا و يك ليگ اروپا مى شود. 
ترى كه دقايق به ميدان رفتنش در اين فصل، زير نظر آنتونيو كونته به شدت كاهش پيدا كرده 
قصد دارد با بالا بردن پنجمين جام قهرمانى ليگ برتر از چلسى خداحافظى باشكوهى داشته 

باشد.

بازگشت ردنپ 
70ساله به مربيگرى با 

بيرمنگام
بى بى سى: مربى با سابقه انگليسى به 
عنوان سرمربى جديد تيم بيرمنگام به 
عنوان جانشين جيانفرانكو زولا انتخاب 

شد. زولاى ايتاليايى يك ماه قبل از سال جديد ميلادى هدايت آبى هاى بيرمنگام 
را به عهده گرفت اما بعد از كسب نتايج ضعيف كه اين تيم پرسابقه را تنها 3امتياز با 
منطقه سقوط از ليگ دسته اول قرار داده است، با توافق با مديران اين باشگاه جدا 
شد. اكنون باشگاه بيرمنگام با انتصاب هرى ردنپ 70ساله، پيرترين سرمربى بين 
تمامى باشگاه هاى چهار دسته فوتبال انگليس را دارا خواهد بود، اما اميدوار است با 
تجارب بالاى سرمربى سابق وست هم و تاتنهام بتواند از خطر سقوط رهايى پيدا كند.

وراتى: رابيو بهترين 
بازيكن جوان جهان 

است
گل: ستاره اين روزهاى پاريسى ها در 
ستون اختصاصى خود براى سايت گل، 
به تمجيد از آدرين رابيو بازيكن جوان 

اين تيم پرداخت و شغل آينده ماكسول دفاع چپ پى اس جى را نيز پيش بينى 
كرد! ماركو وراتى معتقد است: رابيو در سن وسال خود بهترين بازيكن جهان 
محسوب مى شود. او همه چيز دارد. شخصيت بالا و توانايى هاى تكنيكى و بدنى 
بالاى او باعث شده كه در پى اس جى فيكس شود. در مورد ماكسول نيز تنها سه 
ماه ديگر در كنار او خواهيم بود و مى خواهم تا مى توانم از او چيز ياد بگيرم. فكر 

مى كنم به كادر فنى تيم اضافه شود و چرا به زودى مدير فنى نشود؟ 

دور برگشت مرحله يك چهارم نهايى ليگ قهرمانان
كاتالونيا منتظر حماسه، يووه آماده حمله 

ورزش: بارســلونا براى خلق يك حماسه ديگر و 
عبور از سد يوونتوس درمرحله يك چهارم نهايى 
ليگ قهرمانان، امشب طراحى متفاوتى نسبت به 
هميشه براى نوكمپ درنظر گرفته است. با توجه 
به سابقه كاتالونيايى ها در تغيير نتايج بازيهاى دور 
رفت، بينكونرى خيلى هم به برترى 3-0 در نبرد 

تورين دل نخواهند بست.
 باشگاه اســپانيايى روز دوشنبه اعلام كرد كه اين 
تيم براى اســتقبال از يووه به حضور هوادارانش 
در ورزشگاه و طراحى موزاييك هايى با رنگ هاى 
مختص باشگاه و شــعارهاى انگيزه بخشى روى 
لوگوى بارســلونا دل خوش كرده است. طراحى 
مشابهى ماه گذشته در بازى برگشت مقابل پارى 
سن ژرمن درنوكمپ هم از سوى مسئولان باشگاه 
شكل گرفته و منجر به صعود معجزه آساى بارسا 

به مرحله بعدى شده بود. 
كمپين هاى تبليغاتى بارسلونا و كرى هاى معمول 
براى شكست دادن يووه در مرحله بعدى از همان 
شب باخت اين تيم درتورين آغاز شد. بعد از اينكه 
لوئيس انريكه مدعى شد كه يوونتوس حريف ساده 
ترى نسبت به پى اى جى است و اين تيم مى تواند 

شــش گل به هر حريفى بزند، پيكه ، اينيســتا و 
لوئيس سوارس هم از طريق شبكه هاى اجتماعى 
از توانايى تيــم خود در تغيير نتيجــه بازى رفت 

خبر دادند. 
بارسلونا روز دوشــنبه هم در پروفايل توئيتر خود 
پيامى معنادار به صورت  7-0، 4-0، 4-0 و 1-6 
منتشر كرد كه اشاره اى به نتايج كسب شده اين 

تيم در ليگ قهرمانان و اميدوارى به صعود بود.   
تقريبا 100 هزار تماشاگر حاضر در نوكمپ براى 
ترســاندن و خنثى كردن يووه در اين استاديوم 
مستقر خواهند شد تا بارسلونا را در اين ماموريت 
غيرممكن همراهى كنند. جو حاكم در نوكمپ از 
هر نظر به ضرر يووه خواهد بود. به خصوص كه يك 
تابوى ديگر هم در اين ورزشگاه در انتظار ايتاليايى 
هاست. بيورن كوئيپرز داور هلندى برگزيده شده 
از ســوى يوفا به منظور قضاوت اين مسابقه براى 
بينكونرى و به خصوص مكــس آلگرى مربى اين 
تيم يادآور خاطرات تلخى اســت. در چهار ديدار 
قبلى كه اين داور هلندى بازى هاى يووه را سوت 
زده، بانوى پير هرگز پيروز نبوده و و دو تســاوى 
برابر ليون در سال 2016 و مقابل گلادباخ در سال 

2015 در ليگ قهرمانان،  يك تساوى با فيورنتينا 
در سال 2014 و يك شكست ســنگين در برابر 
فولام در سال 2010 در ليگ اروپا پذيرا شده است. 
 همچنيــن زمانــى كه آلگــرى هدايــت ميلان 
را دردســت داشــت، كوئيپرز دو پنالتى به ضرر 
روســونرى در بازى مقابل بارسلونا سوت زده بود. 
قاضى هلندى اما تقريبا براى بارسلونا داور خوش 
يمنى بوده و در 7 دفعــه اى كه در ليگ قهرمانان 

بازى هاى اين تيم را ســوت زده، آبى انارى ها 3 
پيروزى، 3 تساوى و يك شكست مقابل سلتيك 

در گلاسكو را تجربه كرده اند. 
با اين حال آنچه براى آلگرى از هر خبرى ديگرى 
خوشحال كننده تر است، حضور ديبالا در تركيب 
يووه از دقيقه نخست خواهد بود. مهاجم آرژانتينى 
كه اخيرا با مصدوميت خفيفى روبرو شــده بود، 
در مصاحبــه اى اعلام كرده كه بــا ديگر اعضاى 

تيم تمرين داشــته و 100 درصــد در نوكمپ به 
ميدان مى رود. ديبالا دراين گفت وگو همچنين 
گفته كه تمديد قراردادش با يووه انتخاب خود او 
بوده و اين تيم را در ســطح رئال، بايرن و بارسلونا 
دانســته بود. آلگرى هم در صحبت هاى خود با 
شاگردانش به اهميت حفظ نتيجه در نيم ساعت 
اول بازى و ضرورت زدن دو گل براى جلوگيرى از 
بازگشت بارسلونا به مســابقه و تكرار اتفاق هايى 
كه در ديدار بــا پى اس جــى رخ داده بود، تاكيد 
داشــته اســت. به همين خاطر مربى يوونتوس 
پنج بازيكن با خصوصيات هجومى درســت مثل 
آنچه در بازى مقابل پســكارا در ليگ اتفاق افتاد 
را به زمين مى فرســتد. پيانيچ، كوادرادو، ديبالا، 
مانژوكيچ و ايگواين ســلاح هاى او براى مقابله با 
ترفند هاى انريكه هســتند. خديرا هم كه امشب 
در نوكمپ حال و هواى ال كلاسيكو هاى قديمى 
رئال و بارسلونا را دوباره احساس مى كند، دركنار 
مانژوكيچ بــه سيســتم 1-3-2-4 آلگرى كه از 
ژانويه گذشــته براى بهره بردارى هرچه بيشتر از 
قابليت هاى هجومى اين تيم ترسيم شده، تعادل 

بيشترى خواهد بخشيد.

غفورى: 
اهداف ساحلى فراتر از 

آسياست
 ورزش: سرپرست سازمان ساحلى فدراسيون واليبال گفت: برنامه ريزى 

واليبال ساحلى ايران براى اهداف مهمترى است كه قهرمانى در قاره آسيا در 
مرحله نخست آن قرار داشت.  كســرى غفورى  گفت: اهداف مهمترى از جمله 

كسب سهميه حضور در بازى هاى المپيك پيش رو داريم و براى رسيدن به اين 
هدف راه طولانى پيش رو داريم. وى  گفت: براى حضور شايسته در آسيا از دو سال 
پيش برنامه ريزى خود را با جوانگرايى آغاز كرديم و تازه در ابتداى راهى هستيم كه 
واليبال ساحلى ايران بايد شايستگى هاى خود را نشان دهد.  ويوى گفت: لازمه 
حضور شايسته در رقابت هاى واليبال ساحلى پشتوانه سازى است و در حال 

حاضر نيز روند جوانگرايى با تشكيل تيم هاى رده سنى پايه شامل نوجوانان 
و جوانان و اميد ادامه دارد تا در آينده واليبال ساحلى ايران مشكل 

بازيكن شايسته نداشته باشد. به زودى نيز جشنواره واليبال 
ساحلى با حضور بازيكنان زير 14 سال نيز برگزار 

مى شود.

كولاكوويچ: 
واليبال ايران پتانسيل 

زيادى دارد
ورزش: سرمربى تيم ملى واليبال گفت: ما به تصميم شهرام محمودى 

احترام مى گذاريم و به نظرم بهتر است به بازيكنى كه از لحاظ روحى و ذهنى 
آمادگى ندارد، خيلى اصرار نكنيم.

  ايگور كولاكوويچ   گفت: ما از ســه روز پيش تمرين ها را آغاز كرديم و در دو 
گروه تمرين هايمان را شروع كرديم. گروه دوم با ذهنيت بهترى وارد اردو شدند 
چرا كه اســتراحت كرده بودند و روحيه بهترى داشــتند اما از لحاظ فيزيكى 
خيلى آمــاده نبودند. تمركز اصلــى ما در حال حاضر بيشــتر روى حركات 

سرعتى  است.
وى گفت: اگر اميد به صعود وجود نداشت من به ايران نمى آمدم. واليبال 

ايران به شكلى است كه نشان داده پتانسيل و توانايى زيادى دارد 
و مى توانم بگويم كه اميد به صعود هست اما بايد تلاش و 

تمرين زيادى از سوى بازيكنان وجود داشته 
باشد.

ليگ 
برتر دوچرخه سوارى  با 

12 تيم 
مهر: رئيس سازمان ليگ دوچرخه سوارى ايران به دنبال شروع مسابقات 

تقويمى اين بخش گفت: رقابت هاى ليگ در تمام بخش ها سر فصل و تا آبان ماه 
امسال تمام مى شود.  محمود وفايى   گفت: تقويم سازمان ليگ با برگزارى مسابقات 

كوهستان در استان قزوين در هفته گذشته رسما آغاز شد و طبق روال هر سال در بخش 
هاى كوهستان، جاده و پيست در هر دو بخش زنان و مردان و رده هاى سنى مختلف دنبال 
مى شود.  وى گفت: ما براى برگزارى ليگ اسپانسر نداريم. البته باشگاه ها اسپانسر تيم ها 
هستند و طبق سال قبل 12 تيم ليگ برترى خواهيم داشت.  دو تيم اول دسته يك به 
ليگ برتر صعود كرده و به تبع آن دو تيم انتهاى جدول ليگ برتر نيز به مسابقات دسته 

يك سقوط كرده اند. همچنين مكان مسابقات پيست به ناچار در تهران است و 
چنانچه شرايط مهيا باشد مى توانيم مراحل آن را در مشهد نيز برگزار كنيم. 

در بخش جاده نيز بسته به درخواست شهرها و ميزبانان مى توانيم 
برنامه ريزى ها را انجام داده و بعد از مشخص شدن مسير، 

20 روز قبل به تيم ها اعلام كنيم. 
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توئيتر باشــگاه ليورپول با انتشار عكسى از ديووك 
اوريگى، مهاجم جوان و آينده دار خود، روز تولدش 
را تبريك گفته و مســابقه اى براى هواداران ترتيب 
داده تا ببينند چه كسى اين مهاجم بلژيكى را بيشتر 

مى  شناسد!

فرانك لمپارد اسطوره باشگاه چلسى بعد از اطلاع از 
خداحافظى جان ترى در پايان فصل از جمع شيرهاى 
لندن، با ارسال پستى فيس بوكى، او را بهترين مدافع 
تاريخ ليگ برتر لقب داد و بازى در كنارش را براى خود 

افتخار خواند.

سردار آزمون مهاجم ملى پوش تيم روستوف با انتشار 
عكسى جالب توجه در اينستاگرامش در حاشيه تمرين 
كه با كروز دستيار كى روش مشغول شوخى و بوكس 
است، اين مسابقه را مسابقه ميان روى جونز و مايك 

تايسون لقب داد!

فرشاد احمدزاده بازيكن پرسپوليس بعد از صحبت هايش 
در برنامه نود و گفتن جمله: «در تيم، وصله ناجور داشتيم 
اما رفت» بسيارى از ذهن ها را به سمت رامين رضاييان 
برد، اما با پيامى اينستاگرامى اعلام كرد مدافع سابق 

پرسپوليس را دوست دارد و تنها شوخى كرده است.

چهارشنبه 01/30 هفته 28 جام خليج فارس
پرسپوليس - پديده

ساعت: 17:45 زنده از شبكه سه

 چهارشنبه 01/30   ليگ قهرمانان اروپا
 بارسلونا - يوونتوس

 ساعت: 23:15 زنده از شبكه سه

چهارشنبه 01/30   ليگ قهرمانان اروپا
موناكو - دورتموند

ساعت: 23:15 زنده از شبكه ورزش

پنجشنبه 01/31   هفته 28 جام خليج فارس
 تراكتورسازى - استقلال

 ساعت: 17:45 زنده از شبكه سه
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 طبيعت/ مريم احمدى شيروان 
يكى از بهترين كارهــا نزد خداوند 
متعــال زراعــت و باغدارى اســت. 
خداوند تبارك و تعالى غذاى انسان را در گياهان 
قرار داده اســت. انبيا و امامان معصوم(ع) ما همه 
كشاورز بودند و هيچ گاه درخت بى ثمر نمى كاشتند. 
در تاريخ ايران نيز هميشه كشت گونه هاى مثمر 
رواج داشــته است. پدران ما گياه و درخت را براى 
توليد غذا كشــت مى كردند و اين فرهنگ تا يك 
قرن گذشته نيز ادامه داشت. با توجه به تأكيد رهبر 
معظم انقلاب بر اقتصــاد مقاومتى و لزوم پويايى 
اقتصاد كشور، به نظر مى رسد كاشت درختان ميوه 
و گياهان مزروعى در فضاهاى سبز عمومى تأثير 
مهمى در تحقق اقتصــاد مقاومتى، توليد ملى و 

تحقق اقتصاد بدون نفت دارد. 
ســيده نرجس خاتون مجتهد نجفى، پژوهشگر 
قرآنى، فعال محيط زيست و نويسنده كتاب «اقتصاد 
مقاوم تر، محيط ســالم تر با كاشت درختان مثمر» 
است كه در اين زمينه تحقيقات كامل و خواندنى 
دارد. آنچه مى خوانيد بخشى از گفت و گوى مبسوط 

ما با ايشان است.

 خطر كاشت گياهان غيربومى
اين اســتاد حوزه و دانشگاه در ابتداى گفت وگو با 
اشاره به اينكه گرسنگى و مرگ، بحران اقتصادى 
و زيســت محيطى نتيجه كاشت چمن و درختان 
بى ثمر خارجى اســت، مى گويد: كارشناســان و 
مديران شهرى، درختان و گياهان بى ثمر را معمولاً 
براى رفع آلودگى در شهرها كشت مى كنند اما اين 
گياهان و درختان نه تنهــا در رفع آلودگى هواى 
شهرها تأثير چندانى ندارند، بلكه خود عامل آلوده 
كردن هوا و از بين برنده حاصلخيزى خاك هستند.

ايــن فعال محيط زيســت مى افزايد: بر اســاس 
سياست هاى غلط در داخل كشــور باغ ها، مراتع 
و جنگل هــاى طبيعى بتدريــج از بين مى روند و 
در شهرها و حاشيه شــهرها به وفور چمن، كاج، 
اوكاليپتوس، چنار، نارون، اقاقيا و... كاشته مى شود. 
گياهــان و درختان وارداتى كه ســبب مى شــود 
گونه هــاى درختى و منحصر به فرد كشــورمان 
فراموش و حتى منقرض شــوند، در صورتى كه با 
كاشت درختان و گياهان باثمر در فضاهاى شهرى 
مى توان از نابــودى اين درختان جلوگيرى كرد و 
محيط زيستى سالم تر و حيات وحشى بهتر داشت.

مجتهد نجفى مى افزايد: متأســفانه در سال هاى 
اخير درختان كهور، كنوكارپوس و اكاليپتوس در 
شهرهاى جنوبى ايران بخصوص اهواز بسيار كاشته 
شده است. درختانى كه در دنيا به گونه هاى مهاجم 

معروفند و در كشــورهاى عربى 
ميلياردها دلار براى مقابله با آن 
هزينه كرده اند، در حالى كه 90 
درصد پوشش گياهى استان هاى 
جنوبى را اين درختان تشــكيل 
داده اند. اين پژوهشــگر با صداى 
بلنــد و صريح مى افزايــد: اين 
اقدام ها در جهت احياى جنگل 
نيســت و مرگ جنگل هــا را به 
همراه خواهد داشت. اين درختان 
در خوزستان به عنوان طرح هاى 
بيابان زدايى و براى بهتر شدن هوا 
كاشته مى شود در صورتى كه اين 
درختان غيرمثمر جز آلودگى هوا 
و توليد ريزگــرد فايده اى ندارند 
و با خاصيت تهاجمى كه دارند، 
گياهان اطراف شــان را نيز نابود 

مى كنند.

 برگ هايى شبيه پلاستيك!
مجتهــد نجفــى يــك پاكت 
پلاستيكى پر از برگ را از كيف 
دستى اش بيرون آورده روى ميز 
مى گــذارد. مشــتى از آن را در 
دســت گرفته و با اشاره به آن ها 
مى گويد: اين برگ هــا را از پاى 

درختان كهور كه حدود 50 سال قبل در خوزستان 
كاشته شــده براى نمونه برداشته ام. لاش برگهايى 
كه مانند پلاســتيك تجزيه نمى شوند، يا خيلى 
دير تجزيه مى شــوند، بر خلاف برگ هاى درختان 
ميوه كه با فاصله چند ماه تبديل به كود مى شوند. 
برگ هايى كه در اين ســاليان تجزيه نشده و پاى 
درختان تجميع شــده اند و با انــدك وزش بادى، 

تبديل به ذرات معلق در هوا و ريزگرد مى شوند.
وى تأكيد مى كنــد: درختان كهور و كنوكارپوس 
فاقد رطوبت بوده و با خشــك نگه داشــتن هواى 
اطراف خود مانع تشكيل ابرهاى باران زا مى شوند 
و با خاصيت پوســت ريزى برگ هايشان در زمان 
گرده افشانى گرده هايشان را وارد هوا مى كنند. اين 
فعال محيط زيست خزان بهارانه، زودرس، تدريجى 
و خشــك درختان برگ ريز بى ثمر را سبب ايجاد 
آلودگى هوا و توليد ريزگرد مى داند و اضافه مى كند: 
درختان بى ثمر برگ ريز از اواســط بهار و از همان 
اوايل برگ دهى خزان دارند. خزان شــان تدريجى 
اســت تا جايى كه تا سال بعد كم كم برگ هايشان 
مى ريزد. علاوه بر اين، خزانشــان خشــك است 
و بيشــتر اوقات برگ درختان بــر روى درخت به 

صورت خشك مى ريزند، بخصوص درخت چنار. از 
اين رو درختان و گياهان بى ثمر در توليد اكسيژن و 
جذب دى اكسيد كربن ماه هاى كمترى مى توانند 
نقش داشته باشند. درختان برگ ريز مثمر، خزان 
پاييزى دارند و با شروع سرما و در عرض چند هفته 
تمام برگ هايشــان مى ريزند، اما درختان برگ ريزِ 
غيرمثمر، خزان تابستانه و از تيرماه تا چندين ماه 
بعد، برگريزان دارند. درختان مثمر، خزان متنوع و 
در رنگ هــاى مختلف دارند در حالى كه در خزان 
درختان غيرمثمر، تنوع رنگ مشــاهده نمى شود. 
در فصل بهار در خيابان هاى سراسر كشور، شاهد 
خزان بهارانه درختان بى ثمرى مانند اقاقيا و زيتون 
تلخ هســتيم، اين برگ ها به مرور ريزش مى كنند 
و پس از مدتى در پــاى درختان، انبوه برگ هاى 
خشك جمع مى شود. درختان ميوه از ابتداى بهار 
تا پاييز، برگ سبز و شاداب دارند. در پاييز با شروع 
ســرما تغيير رنگ مى دهند و اين برگ هاى زيبا و 
رنگارنگ پاييــزى به طور ناگهانى به صورت تر بر 
زمين مى ريزند و همين انبوه برگ به دليل مرطوب 
بودن و نيز وجود ســرما، روى زمين انباشته مانده 
و تا بهار آينده به ســرعت تجزيه و كود مى شــود 

و هرگز توليد آلودگى و ريزگرد 
نمى كنند.

 مالچ پاشى عامل آلودگى 
بيشتر هوا

اين پژوهشــگر بــا همان غمى 
كه حالا بيشتر محسوس است، 
رهايى  براى  متأسفانه  مى گويد: 
از ريزگردهــا مالچ پاشــى انجام 
مى شود. مالچ هايى تيره رنگ كه 
بر اثر تابش خورشيد و وزش باد 
پس از چند سال، مواد شيميايى 
و آلــوده از جنــگ را به صورت 
گاز و بخــار وارد هوا مى كنند و 
خود عامل آلودگى بيشــتر هوا 
مى شــوند. وى راه رهايى از اين 
ريزگردها را كاشت درختان مثمر 
جنگلى و محلى خوزستان مانند 
بلوط، بنه، بادام، تبريزى، ســدر، 

نخل و گز مى داند.
بســيارى از درختان بى ثمر در 
شرايط مساوى با درختان ميوه، 
توانايى كمترى براى جذب مواد 
مــورد نياز خود از خاك را دارند. 
اردبيلى  برگزيده  اين شــهروند 
توضيح مى دهــد: با يك نگاه به 
اقاقياها، چنارها و عرعرها در شــهرهاى مختلف 
و خاك هــاى متفاوت آنان و مقايســه با درختان 
مثمــر، اين واقعيت درك مى شــود كه برگ اين 
درختان، ســبزِ كم رنگ اســت و رگ برگهايشان 
از پهن برگهايشــان پر رنگتر است كه اين نشانه 
كمبود و فقر آهن در شــرايط مســاوى است كه 
بيشــتر در درختان بى ثمر ديده مى شود. بنابراين 
در شرايط مســاوى، درختان و گياهان بى ثمر در 
توليد اكســيژن و جذب دى اكســيد كربن نقش 
كمتــرى دارند. برگ درختان بــرگ ريزِ مثمر با 
مچاله كردن شكســته مى شــوند. اين نشانه زياد 
بودن مواد داخل برگ است، اما برگ درختان برگ 
ريز بى ثمر مانند دستمال كاغذى با مچاله كردن 
به حالت اول خود برمى گردند. مديرعامل مؤسسه 
فرهنگى قرآنى ثقلين راه زندگى، يادآور مى شود كه 
درختان غيرمثمر سبب جارى شدن سيلاب ها و 
تشكيل نشدن سفره هاى آب زيرزمينى مى شوند. 
وى توضيح مى دهد: اين درختان با ســفت كردن 
خاك و كم كردن پوشش گياهى سبب مى شوند 
آب هاى ســطحى به زمين فرو نــرود و در نتيجه 
سيلاب هاى ويرانگر ايجاد شود. با كم شدن گياهان 

و بوته هاى اطراف، خاك حاصلخيز شسته شده و 
گياهان خودرو رشد نمى كنند. با كم شدن گياهان، 
آب هاى سطحى داخل زمين فرو نرفته و به صورت 
ســيلاب هدر مى روند. او به پژوهش هاى مؤسسه 
پروژه جهانى محيط زيست اشاره كرده، مى گويد: 
درخت اوكاليپتــوس مانند موتور مكنده، آب هاى 
زيرزمينى را جذب مى كند و كاهش مى دهد و آب 

شيرين را به آب شور تبديل مى كند.

 مشكل كم شدن زنبورهاى عسل
خانم مجتهد نجفى ادامه مى دهد: يادتان هســت 
در سال هاى گذشــته بخصوص هنگام غروب در 
پارك هــا و خيابان ها چه تعداد زيادى پرنده ديده 
مى شــد؟ پرندگانى كه از آن ها فقــط گونه هاى 
جان سختى مانند كلاغ، ياكريم و گنجشك باقى 
مانده اند. وى توضيح مى دهد: با گسترش درختان 
و گياهان مثمر در جنگل هاى در دســت كاشت و 
پارك هاى جنگلى، حيات وحشى مانند كبك، تيهو، 
آهو و خرگوش زياد مى شــود و به تبع زياد شدن 
آن ها؛ پلنگ هم زياد خواهد شــد. همچنين انواع 
پرندگان و حشرات مفيد مانند زنبور عسل، پروانه، 
كرم ابريشــم در محيط زيســت افزايش مى يابد. 
درختان و گياهان غيرمثمر، ضررها و صدماتى غير 
قابل جبران به محيط زيست وارد مى كنند. آن ها 
ســبب كم شدن يا نابود شدن زنبور عسل و ديگر 
گرده افشان ها مى شوند. كم شدن زنبور عسل نيز 
سبب مى شود كه گرده افشانى درختان و گياهان 
گل دار انجام نشود و نسل بسيارى از اين درختان 
و گياهان منقرض شــود كه سبب بيابان زايى و در 

نتيجه ازدياد گرد و غبار و ريزگرد مى شود.

 همه با هم عليه درختان بى ثمر
مجتهد  نجفى از راه اندازى پويش «همه با هم عليه 
درختان بى ثمر و تبديــل آن به درختان ميوه» 
مى گويد. پويشــى كه در شبكه هاى مجازى راه 
افتاد، اكنون در مصر طرفداران بســيارى دارد و 
سبب شــده در آنجا افراد بسيارى اقدام به ايجاد 
فضاى ســبز و محيط زيستى ســالم كنند. اين 
پژوهشگر قرآنى در پايان به آيات و روايات اشاره 
كرده، مى گويد: اميدوارم با كاشت درختان ميوه 
بومى باغى و جنگلى بــا اولويت درختان قرآنى 
ماننــد نخل، انگور، زيتون، ســدر، كُنار، انجير و 
ساير درختان ميوه بومى مانند بادام، به، سنجد، 
عناب، توت، شــاتوت، مركبات و... و نيز كاشت 
درختچه هاى دارويى و معطر بتوانيم بحران هاى 
اقتصادى و زيست محيطى را آسان تر پشت سر 

بگذاريم.

يك پژوهشگر در گفت وگو با قدس تأكيد كرد

زندگى سالم تر با كاشت درختان باثمر

بحران آب و راه هاى اشتباهى كه رفته ايم

 طبيعت/ سپهر يونســى  عضو هيئت رئيسه فراكسيون 
محيط زيست و توسعه پايدار مجلس با انتقاد از بحرانى شدن 
منابع آب كشور طى 9 سال، گفته است: سالانه 10 دشت آبى 
كشور از مجموع 600 دشت موجود دچار بحران مى شوند. فريده اولادقباد 
البته اين را هم گفته اســت كه رتبه ايران در مديريت منابع آبى از بين 

133 كشور، 132 مى باشد.
خواندن همين چند جمله مى تواند عمق فاجعه آبى در كشورمان را نشان 
بدهد، فاجعه اى كه البته بخش مهمى از آن را خودمان به وجود آورده ايم 
و حالا مانده ايم كه با آن چه بكنيم. يك روز آب از اين استان به آن استان 
مى بريم و مشكلات ديگرى درست مى كنيم، طرح مى دهيم براى انتقال 
آب خليج فارس به برخى اســتان ها، سد مى زنيم كه آب شور تحويلمان 
مى دهد و مى مانيم كه با ميليون ها ليتر آب شــور چه كنيم؟ آبى كه نه 
مى تــوان نگهش داشــت و نه مى توان آن را رها كــرد و خلاصه اين كه 
شــده ايم متخصص درمان هاى غير اصولى براى دردى جدى كه هر روز 

هم بيشتر و بيشتر مى شود.
يادم هست در روزگار كودكى ام در منطقه اى كه زندگى مى كردم؛ يعنى 
يونسى چاه هاى عميق كشاورزى به پنج حلقه هم نمى رسيد و بعدها اين 
تعداد به رقم بالايى رسيد كه هر روز آب زمين را مى كشند و اين مسئله 
را تعميم دهيد به كل دشــت خراسان و به كل دشت هاى كشور. حاصل 
اين همه كشــيدن آب و استفاده غير اصولى آن در تمام نقاط كشور اين 
شده است كه شاهد نشست دشت ها باشيم، شاهد اين كه زمين دهان باز 

مى كند از دردى كه برايش به وجود آورده ايم.
روزگارى متصديان امور مملكت فكر مى كردند همه روستاييان بايد كشاورز 
باشند و به هر قيمتى كه شده است بايد هندوانه و خربزه و چغندر و گندم 
و جــو بكارند و البته هنوز هم اين نگاه وجود دارد و تصور مى شــود از راه 
ديگرى نمى شــود براى مردم شغل ايجاد كرد و يا دست كم به اين نتيجه 
نرسيده ايم كه اگر قرار است كشاورزى بكنيم بايد درست و اصولى باشد و 
در اين راه هم، كم كارى هاى فراوان كرده ايم. نه فرهنگ سازى اش را دولت ها 
انجام داده اند و نه آن گونه كه بايد و شايد كشاورزى را به سمت استفاده از 
روش هاى نوين هدايت كرده ايم كه هم محصول بيشترى برداشت كنيم و 

هم آب كمترى مصرف كنيم.
كوتاه سخن اينكه آزمون و خطاهايى كرده ايم كه بايد به آن ها پايان بدهيم 

و خشك شدن سرزمينمان را به تأخير بيندازيم.

شكارچى متخلف مجروح شد
طبيعت: دامنگير، مديركل حفاظت محيط زيســت اســتان 
ســمنان گفت: دو شــكارچى متخلف پس از اقدام به شكار 
غيرمجاز دو قوچ وحشى در منطقه شكار ممنوع تپال شاهرود 
در رويارويى با محيط بانان اقدام به تيراندازى و درگيرى مسلحانه كردند 
كه دفاع محيط بان ها منجر به زخمى شدن يكى از آنها از ناحيه شكم شد. 

شكارچى مضروب از متخلفان سابقه دار مى باشد.
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روزنــــامــــه  صـــبــح  ایـــــران

طبيعت

به مناسبت روز زمين پاك
براى مادرمان زمين چه كرده ايم؟

عباســعلى  طبيعــت/   
ســپاهى يونسى  سهراب 
سپهرى شــاعر طبيعت گراى 
ايرانى گفته است: «يادمان باشد 
كارى نكنيم كه به قانون زمين 
بر بخورد» راســتى اين قانون 
زمين چيســت و چه بايد كرد 
تــا به اين قانون بر نخورد و آيا 

هر كدام از ما به ســهم خودمان توانسته ايم اين قانون را رعايت كنيم؟ 
آنچه مى توان در پاســخ به اين پرسش گفت اين است كه متأسفانه ما 
نتوانسته ايم امانت داران خوبى باشيم. گواه اين مدعا وضعيت بد زمين 
اســت كه در اين سال ها شاهد آن هستيم و روز به روز هم اوضاع بدتر 
مى شود.  به وضوح مى توان دريافت حال و احوال زمين اين روزها خوش 
نيست. بر اساس آمارها در سال 2016 جمعيت زمين بيش از 7 ميليارد 
نفر بود و اين جمعيت همچنان در حال افزايش است. تأملى در اين رقم 
و عمر زمين نشان مى دهد ما انسان ها به عنوان جديدترين مستأجران 
زمين در همه قرن هاى گذشــته از داشته هاى اين صاحبخانه مهربان 
استفاده كرده ايم و علاوه بر اين استفاده كه با زياده روى و زياده خواهى 
همراه بوده است، به او نيز آسيب هاى جدى وارد كرده ايم. آسيب ها آن 
قدر جدى بوده اند كه ساليانى است در نقاط مختلفى از جهان آن هايى 
كه وخامت حال زمين را ديدند به اين فكر افتاده اند كه بايد براى زمين 
كارى كرد . چيزى كه نبايد آن را از نظر دور داشت اين نكته مهم است 
كه اين آسيب رسانى بخصوص در يكى دو قرن اخير و با پيدايش انقلاب 
صنعتى در قرن هفدهم افزايش يافته اســت. جمعيت، افزايش قدرت 
تخريب صنعتى و استفاده از انرژى هاى فسيلى از جمله عوامل مهمى 
است كه انســان از رهگذار اين سه عامل توانسته است قدرت آسيب 
رســانى خود را بالا ببرد. اگر در گذشــته هاى دور انسان با نيزه شكار 
مى كرد و براى كندن كوه از ابزارهاى ابتدايى اســتفاده مى كرد، امروزه 
صنعت به كمك او آمده است و آدمى دانسته و ندانسته به سياره اى كه 

با آغوش باز او را پذيرفته است آسيب مى رساند.

  ايده يك انسان خوش فكر
آسيب هايى كه به سياره زمين وارد شد، باعث شد انسانى خوش فكر به 
نــام «جان مك مونل» به فكر نامگذارى روزى به نام زمين بيفتد. او در 
ســال 1969 ايده برگزارى يك روز جهانى به نام روز زمين پاك را در 
همايش يونســكو درباره محيط زيست مطرح كرد. با مطرح شدن اين 
پيشنهاد، اوتانت دبير كل وقت سازمان ملل از اين ايده استقبال كرد و 

اين روز به عنوان يك روز جهانى در تقويم هاى سراسر دنيا ثبت شد.

 چگونه به زمين كمك كنيم
اما بعد از اين نامگذارى اين پرسش مطرح شد كه چه بايد كرد تا سياره 
زمين حال و احوال بهترى داشــته باشــد. در اين سال هايى كه از اين 
نامگذارى گذشــته است در اين باره بسيارى از افراد و صاحب نظران و 
مؤسسات مرتبط با محيط زيست و زمين سخن گفته اند كه مى توان 
برخى از پيشنهادهاى آن ها را يادآور شد؛ از جمله پيشنهادهاى انجمن 
نشنال جئوگرافيك به عنوان يكى از بزرگ ترين سازمان هاى غيردولتى 
مردم نهــاد در جهان كه هدف آن معرفــى و حفاظت از آثار طبيعى، 

باستان شناسى، زيست شناسى و علوم جغرافيايى است.
پيشنهادهاى اين انجمن بر اين موارد تأكيد دارد: 1- صرفه جويى در 
استفاد از كاغذ و سعى بر اينكه كارهايمان را بدون استفاده از كاغذ انجام 
دهيم. مثلاً تــا حد امكان قبض ها را از طريق اينترنت پرداخت كنيم. 
2- در ســاخت و انبوه شدن جنگل ها كمك كنيم. 3- به انجمن هاى 
حمايت از محيط  زيست كه تلاش در نجات زمين دارند، كمك كنيم. 
4- در محل كارمان هم به ســبز بودن زمين فكر كنيم. كاغذ كمترى 
مصرف كنيم و براى نوشتن از هر دو روى كاغذ استفاده كنيم. 5- حتماً 
ســفر با قطار را در اولويت قرار دهيم چون تحقيقات نشان داده است 
كه دى اكســيدكربنى كه قطارها بــراى زمين توليد مى كنند 4 تا 15 
درصد كمتر از هواپيماهاست. 6- در مصرف آب صرفه جويى كنيم چون 
اسراف در آب مى تواند به ضرر زمين تمام شود. 7- با كمى جست وجو 
ببينيم در محله ما ســوپرماركت ها و ديگر مغازه ها چطور زباله توليد 
مى كنند و چقدر مى توان به آن ها نكته هاى مفيدى را گوشــزد كرد و 

ديگر برنامه هايى از اين دست.

  گرفتار برنامه هاى تكرارى نمانيم
امسال هم از دوم ارديبهشت برنامه هاى روز و هفته زمين پاك با شعار 
با هم به سوى زمين پاك در ايران آغاز مى شود. آنچه در اين ميان نبايد 
از ياد برود اين است كه اين نامگذارى از سوى «جان مك مونل» به اين 
دليل بود كه انسان ها زمين را از ياد نبرند و بهانه اى باشد تا در يك روز 
در همه نقاط جهان ساكنان سياره زمين به آن فكر كنند و بينديشند 

كه براى مواظبت از اين سياره چه بايد كرد.
در كشــور خودمان هم بايد تك تك ما انســان ها چه آن هايى كه در 
شــهرهاى بزرگ زندگى مى كنيم و چه آن هايى كه ساكن شهرهاى 
كوچك يا روســتا هســتند به اين نكته فكر كنيم كه چگونه مى شود 
در حــد توانايى خود براى زمين كارى بكنيم و نكته مهم تراينكه بايد 
دولت و دولت هايى كه در آينده مى آيند بيش از گذشته در اين باره به 
فرهنگ سازى بپردازند، چرا كه به وجود آوردن حساسيت در اين زمينه 
هم بسيار مهم است. بايد به خودمان يادآورى كنيم كه نبايد اين روز و 
هفته را به برگزارى چند برنامه خلاصه كرد، بلكه بايد براى همه روزهاى 
سال براى زمين، اين مادر مهربان برنامه داشته باشيم؛ برنامه هايى كه 

كمك كند، اندوه او را كمتر كنيم.

زيست بوم

مرگ يك قلاده پلنگ
در استان كهگليويه و بوير احمد

طبيعت: لاشه يك قلاده پلنگ و يك قلاده شغال در دهانه خروجى سد 
نيروگاه دنا پيدا شــد. مديركل حفاظت محيط زيست استان كهگليويه 
و بويــر احمد با اعلام اين خبر گفت: اين احتمال وجود دارد كه اين دو 
حيوان هنگام تعقيب و گريز وارد دهانه كانال منتهى به سد شده و خفگى 
در آب باعث مرگ آنها شــده باشد. هاشمى افزود: در بررسى هاى اوليه 
كه توسط مأموران محيط زيست، دامپزشكى و نيروى انتظامى شهرستان 
دنا انجام گرفت هيچ گونه آثارى مبنى بر از بين رفتن پلنگ در اثر شكار 
ديده نشد و احتمال خفگى در آب بيش از هر احتمال ديگرى وجود دارد.

خبر
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حل جدول شماره قبل

1- دهان پرنده - كنايه از محاســبه اى 
است كه ســريع و بدون دقت بالا انجام 

شود
2-  در اين حالت گردن، كمر و شــانه ها 
دچــار گرفتگــى و درد مى شــود- گاز 

يخچال - پرنده شناگر
3- حشره آفت كه از شيره گياهان تغذيه 
مى كند - ميمون آدم نما - مظهر سبكى

4- يك چهارم نماز ظهر و عصر - كانديدا 
- برهنه

5- شــخص و فرد- تكيه دادن - خاك 
كوزه گرى - گياه آپارتمانى با برگ هاى 

خنجر شكل
6- نوشــيدن - موشــك ضــد تانك - 

خميدگى
7- اسباب بازى كودكانه -  اسانس اين 
گياه هم براى معطر كردن شــربت و هم 
در طب سنتى داراى خواص درمانى بالا 

مى باشد- تيراندازى
8- لنگ - روشندل - بانمك

9- رودى در منطقه ســيبرى روسيه - 
نوارهاى پلاستيكى جمع شده با حرارت 

- كلام نيش دار
10- ناشى و ناوارد - اشكاف - گاز تنفسى!

11- بنيان گذار - ويتامين انعقاد خون - 
نيمه ديوانه! - دشمن سرسخت

12- پرحرفــى - سكانســى  از گزارش 
تلويزيونى است كه خبرنگار با قرار گرفتن 
مقابل دوربين بصورت مستقيم با بيننده  

صحبت مى كند - پارچه
13- كتاب مقدس يهوديان - روزنامه يا 

مجله و امثال آن - نسك
14- ســرباز همه فن حريف - بيمارى 

مننژيت - افزونى
15- تيــم فوتبال پرطرفــدار اوكراين - 

همگى

1- ترســيم فنى كه در مهندســى هاى 
مرتبط با راه و ساختمان، مكانيك كاربرد 
دارد - از مركبات بسيار پركاربرد به عنوان 

چاشنى
2- اســلحه كمرى - از درجات ارتشى - 

شهر تيم فوتبال كيه وو
3- رودخانه - امپراتورى  هزار ساله روم 

شرقى - «خرج» بى نظم!
4- از فــروع دين اســلام - بز كوهى - 
 منتظر نظرها، ديدگاه ها و انتقادهايتان در خصوص جدول هستيمتعجب خانمانه!- شهرى در يونان باستان

 با ما تماس بگيريد

iranpuzzle@gmail.com

جدول
محمدرضا على زاده
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 افقى

 عمودى

5- رزق و روزى - پســوند پاك كردن - 
لنگه در

6- از روش هاى چاپ - مايه حيات- حرف 
اول يونانى - راز و رمز

7- پايتخت سوئيس - موضع گيرى  - بى 
همسر  و فرزند زندگى كردن

8- واحد نمايش فيلم در سينما - فرومايه 
- روشنايى اندك از دوردست

9- ســران و بزرگان - شــيطان بزرگ - 
سخنان بيهوده

10- لحظه - تونل زيردريايى بين فرانسه و 
انگلستان - رايحه - ديرينگى

11- فيس و افاده - دستور- گور
12- روزنامــه پرتيــراژ بريتانيايى - تكيه 

دادن- نفى عرب- مدافع فوتبال
13- انباز قائل شدن براى خداوند  متعال - 

گونه و نوع - كلام منظوم
14- تهيه ديدن - حل شده - باجه

15- تاخت و تاز كردن - نقشه نگارى ثبتى 
كه بتوان براساس آن سند صادر كرد
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